
Glasilo Soci s t i č n e zveze delovnega ljudstva okraja Novo mesto 
L A S T N I K I N I Z D A J A T E L J ; Okrajni odbor S Z D L Novo mesto — Izhaja 
vsako sredo — Posamezna šteVilka 10 d in — L E T N A NAROČNINA 480 din, 
polletna 240 din, če t r t le tna 120 d in; plačl j iva je vnaprej. Za inozemstvo 
900 din oziroma 3 amer. dolarje — T E K . RAČUN pr i Komunalni banki v 

Novem mestu štev. 60-KB-16-2-24 

Stev. 46 (400) LETO VIII, 

NOVO MESTO, 13. NOVEMBRA 1957 

U R E J U J E urednišk i odbor — Odgovorni urednik Tone Gošnik — N A S L O V 
UREDNIŠTVA I N U P R A V E : Novo mesto, Cesta komandanta Staneta 30 — 
Poštni predal Novo mesto 33 — T E L E F O N uredn i š tva in uprave št. 127 — 

Rokopisov ne v r a č a m o — T I S K A Časopisno podjetje »Slovenski 
poročevalec* v Ljubl jani 

Izvoljeni predsedniki občin 
in nov okrajni ljudski odbor 

Polovico Partizanske ceste v 
Novem mestu so medtem že 
tlakovali, za ostanek pa potre
bujejo še nekaj lepega vremena 

Šolski delavci novomeške občine 
so zborovali 

V soboto, 9. novembra, so s* 
v Domu L P v Novem mestu 
zbrali na letni občni zbor članč 
Društva učiteljev in profesor
jev občine Novo mesto. Zbor 
Je 'bil dobro pripravljen, ude
ležba polnoštevuna. O delu od
bora oziroma društva v zad
njem času je poroča] predsed
nik ing. prof. Zobec. Sledila 
sta dva referata: načelnik ta j 
ništva za prosveto OLO Novo 
mesto Lojze Kastello je govoril 
o materialnem stanju šolstva v 
merilu vsega okraja; to stanje 
je zelo pereče, enako kot per
sonalno in se ga morajo resno 
lotiti vsi občinski odbori. V tej 
zvezd le bil zan imiv predlog, 
naj bi bili šolski p r o r a č u n i p ro 
sti, se pjravi, "izvzeti pravi oi 
Narodne banke, da j ih lahko 
zapre. Zlasti bo to važno po* 
slej, ko razpis prostih mest ne 
bo več samo na papir ju , k a l ti 

V Novem mestu so prosla
vili 40-letnico Oktobra 

V počastitev Oktobrske revo
lucije je bila v Novem mestu 
slavnostna akademija. Po otvo
ritvi — Imteirnacionala — je 
o Oktobrski socialistični revolu
ciji in njenem pomenu govorili 
načelnik Tajništva za prosveto 
in kulturo Lojze Kašteli c« 

Združena orkestra PD Dušan 
Jereb in J L A sita izvaijala glas-
befij program, združeni pevski 
zbori (Svoboda Bršljin, K U D 
Janez Trdina Smihel in moški 
zbor Dušana Jereba) so zapeli 
d v e pesmi, člani igrailske dru
žine Dušana Jereba pa so za
igral} Brechtovo emodejanko 
iz Španske državljanske vojne 
»Puške gospe Carrar«. 

Petero novembra so imeli vsi novoizvoljeni občin
sk i ljudski odbori prve seje. Na teh so volili predsed
nike posameznih- zborov in obč inskih ljudskih odborov 
ter odbornike v okrajni ljudski odbor. 

V sedmih občinah našega okraja so ponovno iz
volili dosedanje predsednike, v štirih občinah pa so.iz
volili nove. Izvoljeni predsedniki občin v novomeškem 
okraju so tile tovariši: 

Novo mesto: Maks Vale; Črnomelj: Janez Zunič ; 
Met l ika ; Franc J ak l j ev l č ; Semič; Frane Kaps; Šen t 
jernej; Dodo Majzelj ; Kostanjevica-Podbočje: Frane 
Kunta r ič ; Mokronog: J o ž e Je r ič ; Mirna: L u d v i k Go
lob; Trebnje; C i r i l Bukovec ; Straža - Toplice: Erno 
Sal l ; Žužemberk: Jože Gosenca. 

izvo l i l i vajalcev, k i imata skupno 70 
odbornikov. Vsd okrajni od 
borniki so hkrat i tudi odbor
n i k i občinskih l judskih odbo
rov. Na prv ih sejah so mimo 
tega izvo l i l i še predsednike 
posameznih zborov, k i bodo 
vodil i ločene seje le-teh, skup
ne seje obeh zborov pa vodi 
predsednik občinskega l jud 
skega odbora. Prav tako so na 
prv ih sejah izvo l i l i nekatere 

komisije, k i bodo pripravi le 
potrebne predloge za pravi len 
in zakonit potek dela novih 

l judskih odborov, v skladu z 
dosedanjimi in novimi r azš i r 
jenimi nalogami občin. 

ODBORNIKI NOVEGA OKRAJNEGA 
LJUDSKEGA ODBORA 

N a prvih sejah so 
tudi odbornike okrajnega zbo
ra in okrajnega zbora proiz-

1. januarja bo ukinjena repu
bliška komisija za uslužbenska 
vprašanja pri Svetu za šolstvo 
L RS. Tako bodo razpisi dobili 
polno veljavo in občin« bodo 
morale resno poskrbeti za f i 
nančna sredstva "in druge po
goje (stanovanja itd.), če bodo 
hotele ne samo ohraniti ampak 
tudi izpopolniti učni kader za 
svoje šole. 

Drugi referat j e imela rav
nateljica F a n č i Novak iz Sto-
pič. Govorila je o družbenem 
upravljanju v šoli m sicer na 
podlaci praktičnega de la in 
uspehov šolskega odbora v Sto-
pičah. 

Ves občni zbor Je dal soglasno 
priznanje • delavnosti odbora 
društva, k i je prevzel delo 
aprila letos in Izvoljen 'Je bi l 
malone ves stari odbor, k i mu 
spet predseduj« ing. prof. Zo
bec. 

Gospodinjski center Je vsem 
udeležencem zbora priredil za
kusko, občinski ljudski odbor 
pa zvečer zabavo. 

Novomeški taborniki 
rabijo , 

V nedeljo, 16. novembra bo ob 
9. uri v porotni dvorani okrož
nega sodišča redni letni občni 
zbor Rodu -gorjansfcih tabor
nikov. Vsi prijatelji taborniške 
organzaciije. ki se v Novem me
stu uspešno razvija ln je med 
prvimi v Sloveniji, posebno pa 
starši tabornikov so vljudno 
vabljeni, da se udeleže občnega 
zbora. Na občnem zboru bo na
zorno prikazan pregled dela vo
dov, delovnih enot tabornikov, 
podan« bodo kritične pripombe 
k dosedanjemu delu. 

OKRAJNI ZBOR 
Zunič Janez (Črnomelj), Zu-

gelj Martin (Novo mesto), Fab-
jan Bojan (Črnomelj), Hutar 
Alojz (Črnomelj), Žagar Jože 
(Vinica), Suhorepec Jakob (Oto-
vec), Kuntarič Karol (Dobe), 
Ker in Franc (Podbočje), Belo-
pavlovič Niko (Novo mesto), 
Jakljevlč Franc (Metlika), Jug 
Gojislav (Metlika), Golob Lud
vik (Mirna), Frelih Jože (Šent-
rupert), Jerič Jože (Mokronog), 
Videčnik Vilko (Mokronog), Do
lenc Stane (Novo mesto), Golob 
Ludvik (Novo mesto), Levlčnik 
Jurij (Novo mesto), Medle 
Franc (Sela pri Ratežu), Murn 

Alojz (Podgrad), Pire Tone (No
vo mesto), Počrvina Miha (No
vo mesto), dr. Spiler Adolf (No
vo mesto), Vale Maks (Novo 
mesto), Thorževskl Sergej (No
vo mesto), Kapš Franc (Stari-
hov vrh), Skrinjar Zan (Creš-
njevec), Zupančič 'Viktor (Novo 
mesto), Sali Erno (Vavta vas), 
Pirkovič Franc (Novo mesto), 
Majzelj Vid (Šentjernej), Kuš-
ljan Stanko (Šentjernej), Ran-
gus Franc (Dol. Vrhpolje), B u 
kovec Ci r i l (Vel. Loka), Zupan
čič Jože (Trebnje), Skubic Franc 
(Ponikve), Zidar Franc (Treb
nje), Gosenca Jože (Dvor), Jarc 

(Nadaljevanje na 3. strani) 

Volile! so naročili odbornikom 
Tovarišica Vida Tomšič je 

na posvetovanju, k i ga je or
ganizirala Zveza prijateljev 
mladine v Ljubl jani 1. okto
bra, poudarila, da je dvig ž iv-
ljenske ravni naših ljudi v 
ve l ik i meri odvisen od dela 
občinskih l judskih odborov. 
T i bodo morali skrbeti za ve
čje dohodke na osnovi dviga 
produktivnosti, sredstva pa 
vlagati predvsem tja, kjer bo
do koristila čim več jemu š t e 
v i lu občanov. 

Vo l ivc i v našem okraju so 
na zborih pred volitvami dal i 
vse polno.dobrih predlogov in 
pobud za izboljšanje gospo
darstva. Med predlogi je ve
liko takih, k i so uresničl j ivi 
brez večjih sredstev, samo z 
mobilizacijo lastnih sredstev, 
nekateri od njih pa terjajo 
večja sredstva, več priprav i n 
daljši čas za uresničenje. R a 
zumljivo je, da so dajali vo
l ivc i predloge za nove gradnje 
in izboljšave predvsem za tiste 
skupne naprave, k i se j ih naj
bolj neposredno tičejo. M e d 
temi so dokončna elektrifika
cija v okraju, okrepitev vodov 
za industrijski tok, oskrba na
selij z dobro vodo, gradnja in 
popravila potov in cest, v me
stih pa zlasti taki ukrepi ob
čine, k i bodo olajšali delo za 
posleni materi in ženi. O po

trebi hi t re jše gradnje stano
vanj je bilo toliko predlogov 
in zahtev, da ni treba o tem 
ponovno pisati. 

Ne bi bilo prav, če bi vsi 
ti neš te t i dobri predlogi ostali 
samo na papirju, v zapisnikih 
zborov volivcev, dane obljube 
pa le nekak fj-lilni »golaž«. 
Zapisnikf zborov volivcev" s 
predlogi in pobudami morajo 
na prvo delovno sejo ljudskih 
odborov! To toliko bolj, ker 
se že priipravljajo družbeni 
plani i n proračuni za prihodnje 
leto. T i morajo, v kolikor je 
največ mogoče že upoš tevat i 
sklepe in predloge volivcev. 

Posebno v a ž e n 
bo napredek kmet i j s tva 

Na občinskih ljudskih od
borih prav sedaj pripravljajo 
tudi perspektivne načr te za 
napredek kmetijstva. Napak 
bo, če bodo načr t i sestavljeni 
samo v pisarni brez š i ršega 
posvetovanja z upravnimi od-
borj kmetijskih zadrug, stro
kovnjaki in kmetovalci. Brez 
zavestnega sodelovanja vseh 
teh načr t i ne bodo popolni in 
dobri. 

Sploh morajo občinski l j ud 
ski odbori posvetiti vso skrb 
razvoju kmetijstva, k i mora 
dobit; odraz tudi v d ružbenem 

2V otranjepolit ični tedenski pregled, 

Višje plače - višji standard 
Poleg resolucije o dvigu splošne po

trošnje v prihodnjih petih letih je 
Zvezna ljudska skupščina sprejela tudi 
resolucijo o perspektivnem razvoju 
osebne potrošnje. Z drugo besedo bi 
lahko rekl i , da pomeni ta resolucija 
osnovni načrt za dvig življenjske ravni 
v prihodnjih letih. Osnotma misel, k i 
preveva resolucijo je v tem, da mora 
osebna potrošnja v prihodnje naraščati 
v skladu z naraščanjem narodnega do
hodka. Vse do lanskega leta smo nam
reč pretežni del narodnega dohodka 
uporabili 2a razvoj gospodarstva in le 
manjši del za plače, k i neposredno 
vplivajo na dvig življenjske ravni. 

Že letos pa je ta stvar povsem dru
gačna. Predvideli smo, da se bodo plače 
povečale za okoli 10 odstotkov in da se 
bo osebna potrošnja povečala za nekaj 
več kot 7 odstotkov. Doseženi uspehi pa 
so omogočili izplačevanje višjih prejem
kov in zato se je povečala tudi osebna 
potrošnja. Po dosedanjih podatkih se 
bodo prejemki delavcev jn nameščen
cev v gospodarstvu povečali za 16 5 od
stotka, plače nameščencev v državni 
upravi za okoli 8 odstotkov, prejemki 
upokojencev za 7.5 odstotka. To nas si
cer opozarja, da prejemki v državni 
upravi in pri upokojencih zaostajajo, v 
povprečju pa so se dohodki vendarle 
precej povečali. Osebna potrošnja na 
prebivalca se je v letošnjem letu pove
čala za 11 odstotkov, to je za 4 odstot
ke več ket smo predvideli z družbenim 
planom. Ker so se v istem času poveča
le cene za okoli dva odstotka, lahko go
vorimo o povečani življenjski ravni v 
letu 1957. 

Dviganje življenjske ravni pa je ena 
osnovnih nalog, ki jih želimo uresničiti 
tudi v prihodnjem obdobju, pa čeprav 
ne s tako ve l ik imi odstotki kot v letoš
njem letu. Znano je, da se bodo pre
jemki upokojencev povečali za 5.7 mi
lijard, pravtako je znano, da bodo plaše 
javnih uslužbencev večje za 18 milijard 
dinarjev, k temu je treba dodati še to, 
da gospodarstveniki predvidevajo, da 
se bodo vsi dohodki prebivalstva pove
čali za 80 do 100 milijard dinarjev. 
Osnovna naloga bo obdržat i stabilne 
cene, kajti le-te nikakor ne smejo dohi
tevati povečanih plač oziroma prejem
kov prebivalstva, če hočemo tudi v pri
hodnje govoriti o povečani življenjski 
ravni in povečanju realne plače. 

D?>oje nalog nas čaka, poleg drugih, 
na tem področju. Industriji bomo mo
rali z uvozom surovin in pa poveča
no proizvodnjo domačih surovin zago
toviti nemoteno delo, tako da bomo 
imeli dovolj velike zaloge blaga. V le
tošnjem letu so zaloge pošle prav za
radi povečanih prejemkov prebivalstva, 
ki je pokupilo veliko več tekstila in 
drugih industrijskih proizvodov kot je 
bil to običaj doslej. Če ne bi imeli do
volj ve l ik ih zalog, bi se znalo zgoditi, 
da bi cene industrijskega blaga posko
čile navzgor, kajti na našem trgu velja 
zakon ponudbe in povpraševanja, kar 
pomeni z drugo besedo, da je blago, ki 
ga primanjkuje dražje in blago, ki ga 
je na pretek cenejše. Drugo važno 
vprašanje pa je vsklajevanje izvoza z 
domačimi potrebami. Kaže, da smo v 
letošnjem letu izvozili preveč tekstil-
nega blaga, obutve pa tudi nekaterih 

kmetijskih pridelkov kot so meso, Jajca 
itd. V Beogradu so že razpravljali o 
tem, da bi v prihodnjem letii izvoz ta
kega blaga omejili. Vendar bomo mo
rali istočasno najti v tuj ini trg za d ru
ge izdelke. Če bi izvoz samo zmanjše
vali in prav nič skrbeli za to, da ga 
nadomestimo z izvozom drugega blaga, 
bi k dvigu osebne potrošnje prav nič 

\ne prispevali, ker bi bila naša pla
čilna bilanca s tujino še bolj deficitna. 
I Da se'povrnemo še enkrat na druž
beni plan za prihodnjih pet let. V tem 
planu je predvideno, da se bo narodni 
dohodek, vsako leto povečal za okoli 7 
odstotkov. V skladu s tem naj bi se 
plače v gospodarsTvu povečale za okoli 
7 do 8 odstotkov, plače v državni upra
vi pa za okoli 5—6 odstotkov. Vendar 
računamo in to bomo morali doseči, da 
plač ne bomo dvigali vsem enako. Več 
naj bi dobil i visokokvalif icirani delav
ci , katerim naj bi se plače v prihodnjih 
petih letih povečale za okoli 55 odstot
kov, manj pa ostali, katerim naj bi se 
plače povečale za okoli 20 do 25 odstot
kov. 

Čeprav smo o družbenem standardu 
že pisali, bi danes navedli še to, da se 
bodo izdatki za gradnjo šol, stanovanj 
in podobne stvari v prihodnjih petih 
letih povečali za 46 odstotkov. Za. inve
sticije bomo dali dvakrat več kot do
slej. Za stanovanja bomo dali vsako le
to 75 milijard dinarjev. S temi sredstvi 
bomo lahko v petih letih zgradili okoli 
200.000 stanovanj. Kljub veliki Številki 
pa moramo povedati, da stanovanjski 
problem s tem Že ne bo rešen. Zato bo
do morala gospodarska podjetja graditi 
stanovanja tudi s sredstvi, s katerimi 
samostojno razpolagajo. Za šolstvo pa 
bomo dali v prihodnjih petih letih 58 
odstotkov več denarja kot do sedaj. To 
so precejšnja sredstva in šolstvo si bo 
lahko precej opomoglo. 

planu hi p ro r ačunu občine in 
okraja. Zakon o racionalnem 
izkoriščanju kmetijskih zem
ljišč, k i ga je sprejela Ljudska 
skupščina L R S 22. oktobra 1957 
in k i je objavljen v Uradnem 
listu L R S dne 31- oktobra 1957, 
daje pravno osnovo za hitrejši 
dvig kmetijske proizvodnje, 
ljudski odbori s svojimi organi 
pa so dolžni vskladiti nač r t o 
razvoju kmetijstva z določili 
zakona. Dolžni so tudi skrbeti, 
da bodo z načr tom seznanjeni 
kmetijski proizvajalci 

Naloge, prevzete z lzvol i t -
tvijo, so povečini takega zna
čaja, da ne trpe odlašanja , 
pač pa zahtevajo mobilizacijo 
vseh naporov za čim h i t re j še 
uresničenje . N a volitvah izra
ženo zaupanje naj bo skozi 
vso dobo glavna gonilna si la 
za uresničevanje vseh načrtov, 
k i so v korist skupnosti i n 
E tem tudi posameznika 

P o m e n de lovn ih svetov i n 
k o m i s i j , v ka t e r ih naj 

sodeluje k a r n a j v e č ž e n a 

Do prihodnjih sej bodo po
sebne komisije ljudskih od
borov pripravile predloge za 
volitve svetov in komisij. V a 
nje bo vkl jučeno na stotine 
državljanov, k i bodo nepo
sredno sodelovali v d ružbenem 
upravljanju občine in okraja. 
Delo svetov in komisij je zelo 
važno i n odgovorno, zato je 
treba volit i vanje res delavne 

C e p l j e n j e 
proti otroški paralizi 

se je začelo 
Te dni so zdravniške ekipe po vsej Sloveniji začele 

cepiti proti otroški paralizi. Poročila, kd smo jih dobili s 
cepišč okraja Nova Gorica in Kranj, k i sta prva začela s 
cepljenjem, so vec kot ugodna- Odziv je povsod bil že 
prvi dan 100 odstoten, prihajali pa so tudi otroci, ki j ih nj 
bilo v spiskih zarad j pomote, preselitve aLi pa so v kra
ju cepljenja na počitnicah. Prav zaradi tega je cepljenje v 
okraju Nova Go.rica doseglo prvi dan 110 odstotkov planii-
raniih otrok. Nikjer se ni pojavilo vprašanje plačevanja 
prispevka 600 din, kar je znak, da so starši otrok pravilno 
razumeli akcijo in jo s svoje strani podprli.- Prav pr i 
jetno je bilo videti otroke in starše, ki so čakali na cep
ljenje v vzornem redu, ker so starši pač spoznali, da Je 
moderna medicinska znanost s pomočjo ljudske oblasti v 
resnici odločena zatreti to nevarno nalezljivo bolezen :n 
preprečiti njene nevarne posledice- / 

V večini okrajev se je začelo cepljenje kot v našem 
okraju z 11. novembrom. Zdravniške ekipe, k i jih sestav
ljajo cepitelj in pomočnik, zdravnik-triažer in pomočnik, 
administratorji in tehnična vodje ekip, bodo bodo opravili 
veliko in odgovorno delo. Starši, pomagajte ekiprm s tem, 
da ste disciplinirani, da prihajate točno po pozivih na ce-
pišča in v določenem času, da ne bi bilo zastoja, ker eki
pa re more čakati! Kmalu za cepljenjem na vašem cepi-
šču mora ekipa drugam, kjer starši in otroci prav tako 
čakajo- Ce ste opazili pri vašem otroku kakšne bolezenske 
znake, povejte to zdravniku-triažerju, delo bo potekalo 
hitreje 1 

Prinesite 9 seboj na ceplšče poziv,! Ce pomotoma nisle 
dobili povabila, če ste slučajno na potovanju aH na počit
nicah lahko vseeno pripeljete vašega otroka, če je rojen 
v letu 1951 pa do 31. marca letos, ker ga bomo tudi cepili, 
vam bo pa prihranjeno potovanje v domači kraj. Da bo 
otrok drugič cepljen lahko doma, boste prejel} potrdilo o 
cepljenju na samem cepišču. Javite tudii vse tiste otrok«, 
kj so bil i že cepljeni proti paralizi pred to akcijo, da j'ih 
vnesemo v spisek, ker j« to za končni rezultat izredno 
važno-

Opozarjamo, da bo posebna ekipa Centralnega higien
skega zavoda v vsaki občini vzela nekaj kapljic krvi po
sebej za to določenim otrokom, da bi lahko določila rast 
odporni s i : prntt paralizi po cepljenju. Teh izbranih otrok 
ne bo veliko, vendar je za uspeh akcije to nujno. Prosimo, 
da ne ovirate dela te posebne ekipe, ker to otroku ne tn> 
prav nič škodovalo, celo nasprotno, točno boste vedeli, ka
ko velika je njegova odpornost. 

Mlevamosti in posledic po cepljenju praktično ni- Cep
ljeni zaenkrat ne bodo le tisti otroci, ki jih bo zdravni-k-
triažer izločil, ker so tako aH drugače bolni. Te stvari pa 
že poznate, saj tudi niso vsi cepljeni proti ktfzam in da-
vici, ker nekatere izloči zdravnik, pa a» ceptjenl zato po
zneje. 

Našim staršem in našim ekipam popolnoma zaupamo in 
smo prepričani, da ne bo otroka, ki bi ne b i l cepljen proti 
otroški parali«!, ker je to najboljša aktivna obramba proti 
tej nevarni bolezni. Dr. Božo Oblak 

ln prizadevne držav l jane . Ob
činske komisije za pr ipravo ' 
volitev svetov in komisij mo
rajo upoštevat i pred vem tiste 
kandidate, katere bodo pred
lagale posamezne politične i n 
gospodarske organizacije, dru
š t v a in ustanove. Prav v svete 
*in komisije je treba volit i 
čimveč žena in tudi mladino. 
Zlasti v svete za varstvo 
družine, za socialno varstvo, 
stanovanjske zadeve, v svete 
za komunalne zadeve, za f i 
nance in d ružben i plan in dru

ge naj pride čim več delov
nih žena. P r i tem Je treba še-
upoštevati , da naj pride po
samezni državl jan v tisti svet 
ali komisijo, kjer sam želi de
lati. Le od tako izbranih ioi 
izvoljenih svetov lahko pr iča 
kujemo plodno delo. 

Nalog je več kot dovolj, 
možnosti za napredek tudi. 
Veliko pa je odvisno od orga
nizacije i n pravilnega t rošenja 
d ružbenih sredstev. To sta pa 
tudi dve osnovni nalogi novo
izvoljenih ljudskih odborov. 

Novi črnomaljski vodovod 
Gradnja vodovoda, k i bo za 

začetek oskrboval z zdravo pit
no vodo mesto Črnomelj, pozne
je pa še znaten del Bele krajine, 
se po dolgotrajnih pripravah, 
obsežneni delu in velikih vlože
nih finančnih sredstvih pribli
žuje h kraju. Ce rie bo kakih 
posebnih zaprek, bo za Dan re
publike — 29. novembra — že 
zašuimela prva voda Iz novega 
vodovoda. To bo za Črnomelj 
\e l ika gospodarska pa tudi 
zdraivistveno-htgienična pridobi
tev, .saij mestu in bližnji okolici 
poslej ne bo manjkalo zdrav* 
ln dobre pitne vode. 

V Črnomlju so zgradili prvi 
vodovod sicer že leta 1897, ko 
so v pribl. 10 km oddaljenem 

Blatniku nad Sem-lčem dnevno 
zajeli kakih 100 kub." m vode, 
kar je za takratno prebivalstvo 
Črnomlja zadoščalo. Z zgra
ditvijo železniške proge leta 
1914 pa se je začelo množiti tu
di prebivalstvo Črnomlja, po
sebno v letih po I. svetovni voj
ni. Ze v naslednjih letih je bilo 
v mestu vode premalo. Mestni 
vodovod je bil prisilo en na od
jem vode iz železniške črpalni-
ce, k i je postavljena ob strugi 
Dobličice. Voda iz tega vodo
voda pa ni ne dobra ne zdrava. 
Samo izvajanju skrajnih sani
tarnih predpisov se je treba za
hvaliti, da v zadnjih letih niso 
izbruhnile epidemije, čeprav so 
morali Crnomaljčanl ves ta čas 

Za č r p a l n e n a p r a v « novega č r n o m a l j s k e g a vodovoda je zgrajen 
l i č e n objekt ob Izviru Dobltčice 

piti močno klorirano vodo. ki s» 
je razen tega, n. pr. letos poleti, 
segrela do 26 stopinj CeUijal 

Kaj je torej bolj razumljiv:) 
kot to, da se prebivalci Črnom
lja zelo veselijo otvoritve nove
ga vodovoda, k i bo neprecenlji
va pridobitev za Črnomelj la 
ckolico. 

Letos bo dograjen rezervoar 
za 500 kubičnih metrov voda. 
Cevi od črpalnice ob izvira 
Dobličice do rezervoarja In od 
rezervoarja do Črnomlja so bile 
položene že lani. S tem bo do
končan šele prvi de l ' č rnomaH-
skega vodovoda. V naslednjih 
letih bo zgrajen še en 'tak re
zervoar in poslopje, v katerem 
bodo čistilne naprave in uprava 
vodovoda. Vodovodno omrež
je bodo razširili proti Dragat'i-
šu, Adlešičem in drugim okoliš
kim vasem, kar vse bo seveda 
zahtevalo še znatnih finančnih 
sredstev. Občinski ljudski odbor 
čaka na tem področju važno ln 
za vso Belo krajino nadvse po
membno delo; volivci upraviče
no upajo, da bodo napori, ki j ih 
bosta oba nova zbora ObLO 
vlagala v črnomaljski vodovod, 
zaključeni' z zaželenimi uspehi. 

VREME 
Z A ČAS OD 15. DO. 24- NOV. 

, V splošnem bo suho in hladno 
vreme, s pogostimi meglami v 
nižinah in mrazom ponoči. Lah
ne, pretežno snežne padavin« 
pričakujemo okoli 17. in zlas* 
okoli 21. novembra. - (V. M.) 
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RAZPORED CEPLJENJA PROTI 

o t r o š k i paralizi 
O B Č I N A Č R N O M E L J 

Č E T R T E K — 11. 11. 
Z U N l C l Ob 10. url. P R E L O K A ob 

11. url. Z I L J E ob 13. u a V I N I C A 
ob 14.30 url. H R A S T ob 16. u r i . 

P E T E K — 15. U . 
U C A K O V C I Ob 10. url. D A M E L J 

ob 12 url, SINJI V R H ob 14. url. 
S p E H A R J I ob 18. url. 

S O B O T A — l t . L L 
D O L . R A D E N C I Ob 10. ur l . S O « 

D E V C I ob 11.30, S T A R I T R G ob 
12.30 Uri. Z A G O Z D A C Ob 14.30 u r l . 
T A N C A G O R A ob 16. ur l . 

P O N E D E L J E K — M . 11. 
B E L C J I V R H ob s. url. V E L I K I 

N E K A J E C Ob 10.30 url. Z A P U D -
J E ob U . 30 url. D R A G A T U S ob 
13. url. S T A R A L I P A ob 16. url. 

T O R E K — 10. U . 
K V A S I C A ob 10. uri. K A N I Z A -

R I C A ob U , uri. D O B L I C E ob 14. 
urt 

Č E T R T E K — t i . 1 L 
STRAŽNJI V R H ob 9. url, T A L -

CJ1 V R H Ob 10.30 url. L O K V E Ob 
13 30 ur i . P E T R O V A V A S Ob 14. 
Uri 

P E T E K - 12. U . 
T R I B U š E ob 9. url. B O J A N C I 

ob 11. url. B U T O R A J ob 14. uri. 
ČRNOMELJ ob IS. url — zamud
niki za vsa ceplSfia. 

O B Č I N A M I R N A 
B R E D A *• 13 II. 

R A K O V N I K ob 10. url. P R E L E S -
J E Ob 11.30. url. S E N T R U P E R T ob 
14. url. 

O B Č I N A 
K O S T A N J E V I C A 

P O N E D E L J E K — II. 1L 
K O S T A N J E V I C A Ob 10. Ort. 

P R E K O P A ob 15.30 u r l . 

T O R E K — II. 11. 

S U T N A ob 10. Uri. V E L . M R A -
S E V O ob 11.30 Uri. P O D B O C J E Ob 
14 url. 

S R E D A — M . I L 
O R E H O V E C Ob 10 Url, C E R N E -

C A V A S ob H.30 u r l O S T R C ob 
15. uri. 

Č E T R T E K — t i . 1L 
B R E Z J E Ob 11. uri. 

S O B O T A — 21, I L 
K O C A R I J A Ob 10. UPI. M A L O 

M R A S E V O ob 11. uri. K O S T A 
N J E V I C A ob 13. uri - zamudniki 
cele o b č i n e -

O B Č I N A M O K R O N O G 

Č E T R T E K - 14. I L 
M O K R O N O G ob 10. ur i . 

S O B O T A - II. I L 
J E L S E V E C ob 1180 ur l . C E S -

N J I C E ob 15. Uri. T R E B E L N O ob 
17. Uri. 

P O N E D E L J E K — 11. t i . 
K L E V E V Z ob 10. uri K L E N O V -

N I K ob 14. url. L A K E N C ob II. 
Url. M O K R O N O G ob 17 Uri. — 
zamudniki cele obSlne. 

O B Č I N A N O V O M E S T O 
S R E D A — 13. 11. 

B R S L J I N ob I. Uri. 2 D I N J A 
V A S ob 14. ur l . PREČNA ob 16. 
url. 

Č E T R T E K — 14. I L 
M A C K O V E C Ob I. Uri, T R S K A 

G O R A Ob 9. 30 Uri, JELŠE Ob 10.30 
url. G R C E V J E ob 12.30 url. 
STOCEC Ob 15. ur i . L U T E R S K O 
S E L O Ob 16.30 ur l 

S O B O T A — II, U . 
S M A R J E T A ob 8. ur i . ŠMARJE

ŠKE T O P L I C E ob 12. u r i . D R U 
ŽINSKA V A S Ob 15 ur i . 

P O N E D E L J E K — II. U . 
H E R I N J A V A S Ob 9. uri. D O L . 

K R O N O V O Ob 11.30 ur i . M A L I 
S L A T N I K ob 14. Uri. 

S R E D A — 20. I L 
V E L . S L A T N I K Ob 8. ur l . R A -

T E Z ob 8 30 url. B R U S N I C E ob 11. 
Uri. DOL. S U H A D O L Ob 14.30 UrL 

Č E T R T E K - n. n. 
G A B E R J E ob 8. uri. H R U S I C A 

ob U . url. D O L 2 ob 14. uri. V E L , 
O R E H E K ob 18 uri. 

SOBOTA — 23. U . 
V E L . C E R O V E C ob 8. url. P O D -

G R A D ob 9.30 url. KOROŠKA 
V A S ob 12 url, DOL. TEŽKA V O 
D A ob 15 url S T O P I C E ob 18. 
ur i . 

P O N E D E L J E K — 25. 11. 
S T R A N S K A V A S Ob I ur l . BIR-

C N A V A S ob 10.30 Uri. S K R J A N -
C E ob 12.30. V R H Drl L J U B N E M Ob 
14.30 url. B R O D ob 16. ur i . 

T O R E K — M . I L 
S M I H E L ob 8. uri . G O T N A V A S 

ob 10.30 urL NOVO M E S T O ob 15. 
uri . 

Cepilo se bo to popoldne in le 3 
dni m sicer: 27. t i . , 28. l l . , ln 2. 
12. — tudj ta zamudnike U cele 
Občine. 

O B Č I N A 
8 T R A 7 A T O P L I C I 

P O N E D E L J E K — 11. U . 
DOL. STRAŽA ob I. ur i . B E L A 

£22 STRAŽI ob 11. u a GOR. 
STRAŽA ob 13 30 urL 

S R E D A — M I L 
P R A P R O C E ob 6 url . V A V T A 

V A S Ob 9.30 ur l . D R G A N J A S E L A 
Ob 13 uri . 

Č E T R T E K — 21. I L 
O B C I C E ob 8. url , P O L J A N E ob 

9.30 url P O N T U R E N ob 10.30 ur l . 
D O L . T O P L I C E ob 15. urL 

P E T E K — tt. I L 
P O D H O S T A ob 8. url S O T E S K A 

ob 10 url GOR P O L J E ob 11.30 
url , GOR SUSICE ob 14 ur l . D O L . 
SUSICE ob 15 u r l . 

S O B O T A — O . 11. 
U R S N A S E L A Ob 8, url L A Z B 

ob 11, ur l , D O L T O P L I C E ob 15. 
uri . — zamudniki cele ohtlne. 

O B Č I N A T R R B N J I 
P E T E K — 15. novembra 

DOL. NEMŠKA V A S ob 10. a r i 

T O R E K — l l , novembra 
T R E B N J E ob 15,30 uri. 

S R E D A — 20. novembra 
T R E B N J E , ob 10. ur i (nadaljeva

nje ceplienja). 

Č E T R T E K , 21. novembra 
V E L . G A B E R , ob 10. Ur i . 

P E T E K — 22. novembra 
S E N T L O V R E N C . ob 10. u r i . 

S O B O T A — 23. novembra 
C A T E Z ob 10. Uri . 

P O N E D E L J E K — 25. novembra 
D O B R N I C . ob 10. u r i . 

T O R E K — 28. novembra 
K N E Ž J A V A S . Ob 1180 u r i . 

S R E D A — 27. novembra 
T R E B N J E ob 9. ur i — zamudniki 

cele občine. 

O B Č I N A Ž U Ž E M B E R K 
S R E D A — 13. novembra 

M A L O L I P J E ob 11. u r i : L A S C E 
ob 12. ur i . D V O R ob 14. u r l 

Č E T R T E K — 14. novembra 
S A D I N J A V A S , Ob 10. ur l . S R E D . 

L T P O V E C ob 11.30 ur l . A J D O V E C 
ob 14. Url. 

P E T E K — 15. novembra 
V I S E J E C , ob 11. ur l . Z v r R C E . 

ob 12. ur l , P R E V O L E . ob 14. u r i . 
R A T J E Ob 15. urL H I N J E ob 16.30 
uri . 

8 0 B O T A — 11. novembra 
S E L A - H I N J E . ob 10.30 Uri. LO

P A T A Ob 12. url R E B E R ob 14. 
uri Ž U Ž E M B E R K ob 18 url — 
zamudniki PP1» občine. 

Za ostale občine bomo razpored 
cepljenja objavili prihodnji te
den! 

Z U N A N J E P O L I T I Č N I T E D E N S K I P R E G L E D 

RazoroKitvena pogajanja oziroma 
prerekanja, k i so v zadnjem času od
mevala v političnem odboru Generalne 
skupščine OZN, so zdaj potihnila, toda 
samo zato, ker so so končala z raz
cepom. Švedski delegat je zelo duho
vito ln zelo resnično označil novi po
ložaj. Zahod ima svojo resolucijo, ker 
razpolaga • več glasovi, a je izgubil 
organ, kjer bi ce lahko pogajal s So
vjetsko zvezo o razorožitvi. 

Med razoroži tvenim i pogajanji v 
političnem odboru je bilo kar deset 
resolucij, med njimi je tudi Jugosla-
vija predlagala eno. Toda medtem ko 
je bila naša resolucija, podobno kot 
indijska in japonska, mišljena kot po
sredovanje, sta bi l i zahodna in sovjet
ska resolucija mi SI jeni togo: češ. snrej-
mlte naso resolucijo ali nič. No, in 
ker Ima Zahod več glasov, je odbor 
sprejel zahodno resolucijo. Nato je 
sovjetski delegat Kuznecov dejal, da 
je treba komisijo za razorožitev in 
njen pododbor r»z»lritl. V komisijo bi 
moralo priti vseh 82 članic Združenih 
narodov. Zdaj je v komisiji samo 12 
članic. V nasprotnem primeru — to 
je, Če Zahod ne sprejme sovjetskega 
predloga o razširitvi komisije — So
vjetska zveza nima v komisiji in nje
nem pododboru kaj iskati, ker so bile 
v tem okviru izčrpane že vse mož
nosti za sporazum. 

»Ultimat!« je zavpil Zahod. »Ulti
mat!« je zavpil Vzhod. Zahod je mi
sl i l na sovjetsko zahtevo o razširitvi 
komisije, Vzhod pa zahodno resolucijo, 
k i je izključevala vse druge predloge, 
vsebovane v drugih devetih resoluci

jah, predloženih političnem odboru. 
Zadeva se je končala z razcepom, raz
govori v političnem odboru so se 
končali in zdaj Je Generalna skupšči
na pred izredno težko ln neprijetno 
nalogo. Politični odbor je namreč 
organ skupščine ln, če se tam niso 
zmenili« se bodo še manj v skupščini, 
kjer je Se več delegacij. 

KLJUB RAZCEPU 
UPANJE 

Zato Je sovjetski predlog o vklju
čitvi vseh 82 članic OZN v komisijo 
za razorožitev nerealen. Drži, da je 
treba komisijo razširiti ln za to se 
poteguje tudi naša delegacija, toda 
realno bi bilo razširiti komisijo s po 
dvema zastopnikoma z vsake celine na 
primer, tako da bi sprejeli vanjo kakih 
deset novih članov. Toda 82 članov bi 
pomenilo le preveč okoren aparat i a 
pogajanj« o razorožitvi in tega se 
najbrž zavedajo tudi Rusi, k i bodo 
verjetno popustili pri tem številu, se
veda če bo popustil tudi Zahod . . , 

Zahod je • svojo resolucijo, k i 
vztraja na starih temeljih: ukinitvi je
drskih poskusov samo ob istočasnem 
sporazumu o nadzorstvu, ustavitvi 
proizvodnje jedrskega materiala v voj
ne namene in tako dalje — ostal na 
togih stališčih in ni nič popustil. Rav
nal je — po besedah francoskega de
legata Jnlesa Mocha m starega stro

kovnjaka za razorožitev — kot zma
govalec, k i skuša do konca izsiliti svojo 
prednost ali zmago (premoč v glaso
vih), čeprav dobro ve, da je za zmago 
predvsem potrebno soglasje. In so
glasja ni- Dokler pa ne bo soglasja, 
ne bo sporazuma o razorožitvi. Rusi 
pa še nikoli niso bili tako močni v 
udarnih sredstvih (medcelinska rake
ta in umetni sateliti, da ne govorimo 
o atomskih bombah), da si ne bodo 
pustili diktirati enostranskih odločitev, 
kakor s i — seveda — tudi Zahod ne 
pusti dnctirati enostranskih odločitev. 

Kaj sedaj? Na srečo so med obema 
taboroma države in ljudje, k i se do
bro zavedajo, da so pogajanja mogoča 
samo ob medsebojnem popuščanju. 
Med te države sodi tudi Jugoslavija. 
In delegati teh držav opravljajo več
krat nehvaležen in težaven posel, ko 
skušajo zbližati nasprotujoča si sta
lišča in dopovedati velikim trmoglav-
cem, da.je predvsem v njihovem inte
resu, da pokažejo nekoliko več popu
ščanja. Ne odvija se vse delo v Zdru
ženih narodih na govorniškem odru, 
marsikaj se zgodi v privatnem po-
menku, pri večerji, na hodnikih. 

Prepričani smo, da se bodo raz-
orožitvenl razgovori nadaljevali. Toda 
zakaj zastrupljati ozračje z ultimativ
nim! zahtevami in trmastim kujanjem. 
Pravijo, da so prav velesile posebno 
občutljive za ugled. Nobena si ne bi 
pridobila tolikšnega ugleda, kot tista, 
k i bi z resnično koncesijo (ustavitev 
Jedrskih poskusov) odprla vrata zaupa
nju ln s tem utrdila svetovni mir. 

Prometno-gradbeni problemi Novega mesta IZ RAZNIH STRANI 
Odstranitev Ferličeve hiše 

nasproti Industrijo obutve Je 
stvar, ki ne dopušča odlašanja. 
Hiša zapira del cest«,, k i je po 
modernizaciji ceste Novo me
sto — Smodnik postala še bolj 
prometna. Cez križišče gre ra-

nitvljo hiše. Podjetje »Petrol« 
se že delj časa poteguje, da 
dobi na prometnem kraju v 
mestu prostor za postavitev 
prodajnega servisa goriv in 
maziv. Podjetje bi najraje do
bilo tak prostor v bližini nave-

Medvedki in fcebelict pri Belih brezah 
v Črnomlju 

kovnjaki menil1!, da Je za tr
govsko Šolo med Ferličevo hišo 
in osnovno šolo premalo prosto
ra, zato jo bo treba graditi na 
drugem kraju, verjetno pod ce
sto na desni strani, na seda
njem Ferličevem dvorišču bo 
pa podjefcj« Petrol postavilo 
prodajni servis, k i bo moral 
biti dovolj stran od ceste. Tako 
bo, kot kaže, najbolj primerno 
rešen tudi ta prometno grad
beni problem Novega mesta. 

Prejšnji teden «o pričeli tla
kovati preurejeni del Partizan
ske ceste v Kandij'i- Od križi
šča pred mostom do Kovinar
sko delavnice bo tlakovana s 
kockami, naprej pa bo asfalti
rana. Dela so nekaj časa res po
časi napredovala, bo pa to po 
dokončanju lepa cesta, zlasti ko 
bo zgrajen še nov most čez po
tok Težka voda. Stari most je 
preozek in deloma že poškodo
van, zato je nov nujno potre
ben. 

Za gospodinje 

i'opoiano na novomeškem Glavnem trgu 

V Črnomlju »o starejšim 
Članom taborniške organizacije 
v letošnjem šolskem letu pr i 
družili tudi otroci, medvedki in 
čebelice. Sestavili so Štiri vode, 
k i Imajo že svoja Imena: Bobri, 
Belj medvedje, Narcis« in Rde
ča Jagoda, Vodijo Jih dijaki 
Črnomaljske gimnazije. Član', 
taborniško organizacije. Otroci 
radi prihajajo na sestanke, Id 
so večinoma v naravi. Na nlih 

Iz Uradnega vestnika 
Uradni vestnik OLO Novo 

mesto. tt. 13, kn )• zaradi pre
obremenjen ostil tiskarne Izšel 
šele koncem oktobra, prinašat 

Odlok ObLO Žužemberk o 
družbenem planu za leto 1057, 
odlok ObLO Cmom&lj o prora
čunu za loto 1057. odredbo ObLO 
Metlika o poslovnem času trgo
vin na območju občdne, odredbo 
ObLO Metlika o poslovnem e i -
eu gostinskih podjetij in gostiSfe, 
odredbo ObLO Trebnje o po
slovnem času gostinskih podje
tij (n gostišč. V tej številki so 
objavljene Se bilanca trgovske
ga podjetja »Prehrana« Novo 
mesto, »Keramike«, tovarne ko« 
ramlčnlh Izdelkov Novo mesto. 
Trgovskega podjetja šent ruper t 
ln hotela »Metropol«, Novo me
sto. Vse bilance so za leto 1958-

Uradni vestnLk itev. 14 prina
ša odlok ObLO Šentjernej o 
družbenem planu za leto 1957, 
odlok ObLO Šentjernej o pro
računu za le*o 1957 tn odlok 
ObLO Trebnje o družbenem 
planu za leto 1957. 

se seznanjajo z vsem, kar mora 
vedeti tabornik. Od vsega so 
Jim seveda najbolj všeč tabor
niške Igre. Sklenili so še, da 
bodo izvršili manjše akcije, 
zlasti -da bod 0 delaill ptičje h i 
šice in Jih postavili v mestne 
parke in skrbeli za krmljenje 
ptic pozimi. 

Vsak začetek Je težak. Tudi 
mladi vodnika se pogumno bo
rijo s težavami, vendar sami f 
svojo mladostno neizkušenostjo 
ne bodo zmogli vsega. Zato bi 
bilo prav. da Se za delo te 
zdrav« in privlačne mladinske 
organizacije zainteresira tudi 
ostala družba, zlasti starši mla
dih tabornikov, množične orga
nizacije in predvsem šola, k i bi 
mogla nuditi organizaciji naj-
solldnejšo oporo v njenih začet
nih težavah. 

E. D. 

z e n drugih potnikov dnevno 
vsaj tisoč otrok v šolo i n gim
nazijo. 

Po daljših razpravah in ogle
du na kraju samem so s« prejš
njo sredo načelno sporazumeli, 
kako rešiti ta problem i n hkra
ti najbolj koristn 0 .uporabiti 

danega križišča. V doglednom 
času bodo pričeli v Novem me
stu graditi trgovsko šolo. Ta 
naj bi bila čim bliže ostalim 
dvem šolam zaradi učnih moči, 
ki poučujejo na dveh ali več 
šolah. 

Pr i ogledu »o predstavniki 
prostor, kj bo nastal z odstra- okraja in občin« skupno a atro-

Te dnJ je Izšla nova, dvojna 
števi lka revije »Sodobno go
spodinjstvo«. Po svoji vsebini 
je izredno pestra. Uvodoma 
pr inaša poročila o uspehih, k i 
j ih Je dosegla vaška skupnost 
v Braslovčah. Braslovče nudijo 
lep primer, kaj vse lahko sto* 
rijo vaščani za dvig svoje ž iv
ljenjsko ravni. Sledi č lanek -o 
delu otroškega vrtca v K r a 
nju, 

V svoji stalni rubr ik i »Sta
novanje in oprema« pr inaša 
revija skice kombinirane otro
ške posteljice in skice o pre-
del i tvl sobe, kjer bivata dva 
otroka. Ing. Marjeta Kregar 
piše o rožah kot o sobnem 
okrasu !n seznanja bralce z 
zanimivim načinom vlaganja 
šopkov v vaze. Bruno Leban 

Prijavite se med krvodajalce! 
Tudi letos pripravlja Okrajni 

odbor RK večjo krvodajalsko 
akcijo v našem okraju, ki bo od 
25. novembra do 13. decembra-

Potrebe po krvi zdravega člo
veka ta zdravljenje bolnega so 
čedalje večje. O tem je bilo že 

dovolj Je tndl že dokazov, da Je 
bilo rešeno človeško življenje 
samo • tem, da je bolnik za iz
gubljeno k r i dobil k r i zdravega 
človeka, « 

V dosedanjih krvodajalskih 
akcijah so mnogi ljudje v našem 
okraju pokazali veliko zavest ln 

veliko pisanega ln govorjenega} požrtvovalnost, ko »o M odzvali 

8 0 0 volov na sejmu 
Zadnji živinski sejem v Me

tl iki Je bil eden najbolj obiska
nih v zadnjih l«tih, saj Je bilo 
5. novembra prignanih " a sej
mišče nad 800 volov, nekaj nad 
450 krav in tudi precej telet. 
Cena volom je v primerjavi s 
zadnjim sejmom nekoliko pa
dla in se je sukala od 120 do 
130 din, kravam od 80 do 100 
din za kilogram žive teže. Ma
lih prašičev za rejo Je bilo na 
trgu nekaj n ad 500 glav, pitan
cev pa le kakih 50, 

Šolska mlefinu kuhinja v Žužemberku 
Ze kmalu po začetku pouka či in nasvetih gospodinjske uči

jo začela delovati tudi šolska telj ic e BaŠko vičeve tov. Storo-
mlečna kuhinja. Vsi otroci do- valnsezeio trudi, da bi 61m bolj 
bivajo razen kruha še sir, mle- okusno, pestro in lepo prlpra-
ko, kavo ali včasih karamelno vila hrano. Otroci in večinoma 
mleko, za spremembo pa tudi 
marmelado ln salamo. Ker pa 
Je bilo doslej kuhanje otežkoče-
no in pozimi skoro nemogoče, je 
občina prispevala manjši zne-. 
sek, da Je bil t e dni prostor po
pravljen ln prebeljen. Otroci 
od oktobra dalje prinašajo me
sečno 30 din. So pa še nekateri 
starši , ki bi ta m aLi znesek 
zmogli, a otroku ne dajo denar
ja Malice pripravlja ob pomo-

Znaten porast zadružnih 
skladov 

Zadružne organ IzactJe v naši 
državi so v devetih mesecih 
letos povečale svoje sklade za 
okoli 13 in pol milijard dinar
jev. V tem času «o potrošile lz 
skladov okoli 10 in pol milijard, 
vendar Je bilo na zadružnih 
skladih konec sentembra bMzu 
U miljard din Pri tem so všteta 
•udi obratna sredstva. 

tudi starši so 
zadovoljni. 

kuhinjo zelo 
M - K 

V mesnici Je bila cena gove
dini 250 din. teletini 330 din in 
svinini 350 d i n za kilogram. 

Na živilskem trgu so prodajah, 
krompir od 10 do 12 din, kore
nje 10 din za kilogram, medtem 
ko Je bila endivija po 20 din, 
glava zelja 9 do 12 din, venec 
čebule 80 din ln venec česna 
(obakrat po deset glavic) 100 
din. Korenina hrena j« stala 10 
din, liter fižola 80 do 70 din, 
ječmenove kaše 80 din, prose-
n« kaše 00 din, koruzne moke 
25 'do 35 din in ajdove moke 
BO din. Pol l i tmi lonček smeta
ne ze Je dobil za 50 din in P™v 
toliko Je stal hlebček sira. Jaj
ca *o bila po 20 din. perutnine 
pa niso prinesli naprodaj. 

Trg Je bil tudi prav dobro 
založen s tekstilom in obutvi
jo. Značilno pa je, da Se je po 
daljšem presledku med proda-

vablln Rdečega križa ln zdrav
stvene službe. Vsi , k i so prišli, 
pa so se tudi prepričali, da od
daja manjše količine krvi nI 
prav nič Škodljiva za krvodajal
ca. Vsak prijavljenec je poprej 
še temeljito zdravstveno pregle
dan. 

Okrajni odbor Rdečega k r i l a 
računa, da ze bo tudi tokrat 
prijavilo za prostovoljno oddajo 
krvi zadovoljivo število krvoda
jalcev. K r i bo odvzemala poseb
na ekipa, ki bo šia v vsako ob
čino. Opremljena bo z vsem, 
kat Je potrebno za natančen 
pregled prijavljenih za odvzem 
krvi . Okrajni odbor R K poziva 
Vse krajevne in občinske orga
nizacij« R K , da prlčno takoj 
zbirati prijave za to človeko
ljubno akcijo, prav tako pa tudi 
podjetja, da zbirajo prostovolj
ne krvodajalce v podjetjih. 

Podroben razpored dela ekipe 
ca odvzem krvi po občinah bo 
pravočasno objavljen. 

je prispeval č lanek o un iče 
vanju mrčesa v stanovanju. 

Zelo zanimivi so prispevki 
o oblačenju, zlastd članek ,o 
individualnosti oblačenja in 
članek o pranju tekstilnih i z 
delkov iz umetnih vlaken, k i 
ga je napisal ing. V. Povoden. 
V tem delu revije ne manjka 
tudi skic za prokti6r\o obleko 
dečkov i n deklic. 

Pestri po svoji vsebini so 
prispevki o sodobni prehrani. 
Ing. Emilja Letonja piše o 
špinači, o grahu, kruhu ln o 
škodljivosti saliciline kisl ine 
kot konservnega sredstva. Ante 
Beg je prispeval članek o na
ših gobah z zanimivo razpre
delnico gob po njihovi k v a 
liteti. Pepika Levstik objavlja 
nekaj jedilnikov z gobami, 
Olga Stare pa pdše o kisanju 
zelja in o njegovi uporabi 
skozi vse leto. Omeniti je tre
ba še recepte za konserviranje 
jesenskih gozdnih sadežev. 

Revija obsega 40 strani. Ce
loletna naročnina znaša 400 din. 
Naroča se pr i Centralnem za
vodu za napredek gospodinj
stva v Ljubl jani , Miklošičeva 
4/II. 

Sft V nedeljo je drugI sovjet
ski umetni satelit nehal odda
jati vse signale. Po vsem svetu 
zdaj ugibajo, kaj se je zgodilo 
z I.ajko. psico eskimske pa
sme, k i je kot prvo živo bitja 
pred dobrih tednom poletela v 
vesolje. Nekateri domnevajo, 
da so Jo Rusi že Izstrelili Iz 
umetnega satelita, da pa je ne 
morejo najti, ker ne vedo, 
kam je padla. VeČina pa meni, 
da .1e L a i k a poginila, in baje 
so tudi obiavi l l uradno sporo
čilo, v katerem je rečeno, da 
Je bilo v zadnjem obroku hra
ne močno uspavalno sredstvo, 
k i Je I.ajko pogreznllo v spa
nje, Iz katerega se nI veC 
zbudila. 

#fe Iz Damaska prihajajo po
ročila, rta je priSlo do novih 
premikov turSklh cet na sirski 
meji . Na sirski strani so 
ukreni l i vse potrebno za var
nost. Po mnenju političnih 
opazovalcev v Pamasku po
menijo najnovejši premiki 
tu r šk ih čet nov poskus JlvPne 
vojne proti toj arabski državi . 

Afft V zadntem času so nasta
le resne težave pri zagotav
ljanju f inančnih sredstev aa 
Investicije v Indijskem petlet
nem planu. Indijski parlament, 
k i je zdaj začel zasedati, bo 
sklepal o zmanjšanju, obseva 
petletnega nlana al i o njego
vem podal jšanju . Indilskl f i 
nančni mfnls+er KrlSnam^čarl 
Je nred krr>tklm obiskal ZPA« 
Vel iko Bri tanijo In Zahodno 
NrinCi jn , dloslej pa nI bilo 
7namenJ. da bi bil dosegel tam 
kakšen večll uspeh, Cenrav Je 
menda dobil precej obljub. 

«Z* V Sovjetski zvezi so Iz
delali motor za atom. ledoml-
lee »Lenin«, k i ho spodrlval 
lfi.ono ton ln ho lahko plnl leto 
dni, ne da bi moral vzeti po-
rlvo. To Je trenutno največji 
1er"fMomlIec na svetu In ho 
Imel, ko bo gotov, 44.000 konj
skih moči . 

4s> Na volitvah za pokrajinsko 
skunSiMno v Hamburgu le pre-
pričl t lvo zmagala socialno de
mokratska stranka, k i si Je *s 
53.9 In RS irmed 12« sedežev 
v skupščini zagotovila večino 
ln dnsepla svojo najbnl.' pre
pričlj ivo zmago po vojni . 

******** H »»•»«»»«*»»*»««'*»«»«•»«»«« 

n J A V O R " 
tovorna vozanih plošč ln furnirja 

v P I V K I 

kupuje po najvišjih dnevnih cenah hlodo
vino, bukev In Javor za luSCenJe ter vse 
vrste listavcev za furnir 

Jalci pojavilo kar pet lastnikov 
»iger na slepo zrečo«, katerim 
so ljudj« z kockami, vrtenjem 
plošč in brezuspešnim meta
njem obročkov na polne ste
klenice na tresli v iepe prav 
lepe denarce. 

Dobro založen živilski trg 
v Novem mestu 

8« vedno J« novomeški živilski 
trg dobro založen, v ponedeljek 
11. novembra pa Je bilo »e nekaj 
več stojnic kot ob lča lno . Razen 
I l v l l Je opaziti vedno več stojnic 
z pleteninami i n okrasnimi pred
meti . Kaže, da Je povpraševanje 
po tem blagu v Novem mestu 
precejšnje 4* 

Za j a j c e ' » o zahtevale ženske z* Kmetijsko gospodarstvo D r u - N a živinorejski razstavi v na posestvu? Stalno le Štirje 
đ ° n k i " i S * i a V 4n° d m a t z a 5 k U o - ž i n s k ^ vas p r i Kronovem je Skocjanu lani je posestvo do- z upravnikom vred. Le v po-
" a m r jabolk "s" din. za 'skodelico gotovo na jmanjše d r žavno po- bilo lepa priznanja za svojo letnih mesecih najamejo za 
smetane so—so din, ta iopek pe- sestvo v okraju. Zemlje Ima živino. Za telico II, nagrado, kak dan eno a l i dve delavki, 
i o r d i n a za venee* a česna e «o l e 6 0 hektarov, od tega ome za bika III. nagrado, za ple- sicer opravijo vse delo le s ta l - , 
venec čebule so—no din. za iiter samo 10 hektarov, torej toliko mensko svinjo z desetimi mla - n i delavci. Delo imajo točno 
mleka so din, za liter vina 180 din, kot malo večji k m e t Vendar diči II. nagrado ta za plemen- razdeljeno in kjer je le mo-
" c o ' S u r ^ e ^ 3 6 Posestvo donosno ta lep skega merjasca I. nagrado, goče, plačajo na akord. Vzrejo 
ko« od soo—4sn din. primer dobrega ta naprednega Povprečna molznost njihovih mladih puiskov, k i zahteva še 

u m 0 ! ?č. S K J M I S C . U . J e . { £ * 1 B gospodarjenja. Na posestvu krav je 2.870 kg letno, čeprav prav posebno vestnost in zna-
^K»V^neU^'£SSi^vvo- s t a l n o rede do 15 glav go- ne krmijo z močnat imi k r m i l i nje, ima sam upravnik, 
nedeiiek so pripeljali naprodai vedi, t r i konje ta deset ple- Tudi pr i kmetijskih pridel-

' K^^VBKVVMJBI " > ^ k i h svinj. w h , » • * > ] pa k i h dosega posestvo l ep , bek . 

Tudi majhno posestvo je donosno 

od 3300 do 600O din. vel 
oooo do 15.000 din. 

IŠČEMO SEFA 
RACTTN8KO - GOSPO

D A R S K E G A SEKTORJA 

z primerno ekonomsko 
izobrazbo In prakso. 

•PLAMEN« — K R O P A 

Tovarna vijakov 
ln z e hi Je v. 

Dos eda j to posestvo ni do
bilo še nobenih družbenih do
tacij. V zadmjih št ir ih letih n i 
imelo nobenih izgub, pač pa 
vsako leto še nekaj dobička. 
Družbene dajatve posestva —• 
amortizacija, socialno zavaro
vanje, prispevek za stanovanj-

seje pa od imajo stalno v hlevih od 30 tairske donose. Čeprav Je toča 
do 40. odvzela 52 odstotkov ječmena , 

Osnovna dejavnost posestva je bdi donos še vedno 2.600 kg. 
Je živinoreja. Mesečno prodajo Lami pa so ga pridelali celo 
nad 2.000 li trov mleka, letno nad 3.000 k g na hektar Tudi 
okoli 200 mladih plemenskih p r i ovsu so dosegli lep hek-
pujskov. Upravnik posestva tarski donos, prav tako p r i , . . 1 a H , n T 1 A f , n , „ 
Lojze Kavčič zatrjuje, da je krmnih rastlinah. Kmetovalci ^ *J£ 1 £ S° ?™ U 

vzreja mladih pujskov najbolj j z soseščine radi kupujejo aH "?nZ'\' k S ! b i EKT? 
donosna. Proizvodna " cena 7 zamenjujejo razna semena na ffi£T7fl

 k ™ £ * o dohodnino, 
tednov starega plemenskega posestvu, pa tudi zaščitna sred- ^ZJ plačuje*° z a s e b n a 

pujska je okoli 2.500 dta, pro- B tva, k i j i h porabljajo na po- P ° s e s x v a -
dajajo pa se precej dražje , z l a - sestvu, kmetovalci kupujejo Na tem malem vzornem po
sti če so lepi. In pujski s po- gole takrat, ko vidijo uspeh na sestvu lahko vsak kmečki pro-
sestvta Družinska vas zlahka posestvu. Zanje je to nekak- Izvajalec vidi . kako je mogoče 
najdejo kupca, ker so dobre šno podzkusno vzorno pose- s preudarnim ta naprednim, 
pasme. Redijo predvsem po- stvo. gospodarjenjem doseči lepa 

Vse je oa polju, le kokošja družina Je ostala sama d o m a . . . , •»,„..••«» ž lahnjeno krskopoljsko pasmo. i n koliko ljudi Je zaposlenih uspehe in dohodke. 
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č l a n i o b č i n s k i h l j u d s k i h odborov Slovo od Ovoimočeve mame 
(Prenos s I. strani) 

Franc (Cvibelj) in Roje Jože 
(Lopata). 

ZBOR PROIZVAJALCEV 
a) Proizvajalska skupina indu

strije, trgovine in obrti 
Inž. Peternel Branko (Kani-

Žarica), Lakner Ivan (Črnomelj), 
Kos Franc (Črnomelj), Kobe 
Franc (Metlika), Celar Danijel 
(Mirna), Andrijanič Boris (No
vo mesto), Udovič Jože (Novo 
mesto), Pirnat Ivan (Novo me
sto), Kočevar Ivan (Novo me
sto), Zupane Marija (Novo me
sto), Kovarik Janez (Novo me
sto), Rolih Anton (Novo mesto), 
Jevšček Miloš (Novo mesto), 
Unetič Jože (Novo mesto), Lov
ko Anton (Vrtača), Strumbelj 
Viktor (Vavta vas), Brsan Ivan 
(Gor. Straža), Simoni« Ludvik 
(Šentjernej), Slavine Avgust 
(Trebnje). 

b) Proizvajalska skupina kme
tijstva 

Zupančič K a r i (Črnomelj), 
fitrbenc Jože (Stari trg), Pisan-
ski Alb in (Podfoočje), Nemanič 
Jože (Gor. Lokvica), Uhan Mar
jan (Mokronog), Fovše Rudolf 
(Dol. Podboršt), Kastelic Franc 
(Jama), Franko Jože (Hrastje), 
Tramte Aloljz (Zloganje), Smole 
Franc (Rubina) in Blatnik A n 
ton (Zafara). 

Občina Črnomelj 
i a) Člani občinskega zbora: 

Zunič Janez, Petek Andrej, 
Zvab Jože, Fabjan Bojan, V a -
novič Vladka, Brodarič Matija, 
Prijanovič Peter, Kozan Alojz, 
Požek Ivan, Katic Pavel, Ba l -
kovec Jože, Žagar Jože, Malic 
Nikolaj, Malic Kazimir, Kunič 
Janez, Žalec Jože, Balkovec 
Andrej, Barič Franc, Stajdohar 
Anton, Zugelj Martin, Kobe 
Rudi, Hutar Alojz, Lakner A n 
ton, Bahor Janez, Suhorepec 
Jakob, Voif Jože, Ilenič Leo
pold, Klobučar Janez, Suhore
pec Franc. 

b) Člani občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Ing. Peternelj Branko, Jan-
kovič Jože, Zore Jože, Lakner 
Ivan, Kočevar Franc, Voglar 
Stanko, Pahulja Blaž, Kos 
Frane, Simec Milan, Laterner 
Franc, Doltar Jože, Janež Franc, 
Sedaj Viljem, Skubic Janko, 
Mušič Peter (za industrijsko 
skupino). 

Zupančič Karel, Grahek Ja
kob, Mušič Miko, Petek Ma
tija, Banovec Janko, "Matkovič 
Janko, Spehar Ivan, Strbenc 
Jože (za kmetijsko skupino). 

Občina Kostanjevica-
Podbočje 

s) Člani občinskega zbora: 
Bučar Franc, Kuntarič Karel, 

Pisek Ivan, Majcen Pavel, Sin-
tič Alojz, Močan Anton, IvŠiČ 
Franc, Petretič Martin, Ker in 
Franc, Vintar Janez, Zupančič 
Franc, Jarkovič Anton, Kodrič 
Anton, Vegelj Jože, Vintar Ja
nez. 

b) Člani občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Furar Alojz, Globevnik Franc, 
Mlakar Alojz (za industrijsko 
skupino). 

Herakovič Pavel, Penca A n 
ton, Colarič Franc, Fillpčič To
ne, Stopar Janez, Drmaž Franc, 
Verbič Janez, Pisanski Albin, 
Kerin Karel, Banič Janez (za 
kmetijsko skupino). 

Občina Metlika 
a) Clanl občinskega zbora: 
Jakljevič Franc, Jug Gojislav, 

Guštin Slava, Pečarič Janko, 
Matjašifr Jože, Oberman Anton, 
Slobodnik Stanko, Slobodnik 
Franc, Urbas Anton, Suklje Jo
že, Krštinc Jože, Tome Franc, 
Belopavlovič Niko, Badovinac 
Peter, Stelanlč Alojz, Urh Ja
nez, Segina Janez, Pezdirc A n 
ton, Skabar Emil . 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Inkret Božidar, Zugelj Ana, 
Kobe Franc, Jankovič Jože, Cr-
nugelj Martin, Težak Anton, 
Vrviščar Franc (2a industrijsko 
skupino). 

Nemanič Jo>že, Plut Martin, 
Guštin Zvonko, Pečarič Martin, 
Kralj Anton, Segina Franc, 
Gornik Jože, Adlešič Matija (za 
kmetijsko skupino). 

Občina Mirna 
a) Clanl občinskega zbora: 
Golob Rudolf, Rozman Franc, 

Zukovec Jože, K i r m Franc, Go
lob Ludvik, Potrbin Terezija, 
Golob Ludvik, Hlebec Anton, 
Frelih Jože, Brezovar Bojan, 
Berk Viktor, Dragan Franc, 
Gačnik Vinko, Lokar Ludvik, 
Grm Leopold. 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Bule Franjo, Celar Dane, 
Skuica Engelbert, Krh in Alojz, 
Borštnar Matilda, Skušek A n 
ton, Gregorčič Janez (za indu
strijsko skupino). 

Grden Anton, Matekel Jože, 
Zupančič Jože, Knmelj Viktor, 
Novak Franc (za kmetijsko sku
pino). 

Občina Mokronog 
n) Člani občinskega zbora: 
Videčnik Vilko, Jerič Jože, 

Strel Tomo, Kos Franc, Kržič 
Andrej, Pepelnjak Franc, Zu
pančič Vid, Miklavčič Jože, 2ni-
daršič Franc, Žagar Anton, Za-
rabec Franc, Novšak Jože, Me-
sojednik Franc, Giodani Jože, 
Eržen Miha, 

b) Člani občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Gimpelj Dominik, Lapuh Ivan, 
Stritar Franc, Hočevar Danijel 
(za industrijsko skupino). 

Uhan Marjan, Kos Vinko, Do-
Ienšek Ivan, Borštnar Janez, 
Klemenčič Alojz, Zore Alojz, 
Pungerčar Janez, Starič Anton, 
Gačnik Jože (za kmetijsko sku
pino). 

Občina Novo mesto 
a) Člani občinskega zbora: 
Božič Franc, Levičnik Jurij , 

Luzar Martin, Spendal Janez, 
Vaie Maks, Uđovč Franc, Krnc 
Jože, Lužar Jože, Hrastar 
Franc, Berus Anton, Medle 
Franc, Bevc Anton, Kocjan 
Franc, Kolenc Franc, Burkat 
Alojz, Medle Franc, Bregant 
Miha, Ferkolj Alojz, Avsec Vin 
ko, Pire Tone, Mišjak Jože, Mo
že Jože, Strajnar Anton, Mura 
Alojz, Murgelj Jože, Gregorčič 
Ivan, Stanfelj Ivan, Kralj Jože, 
Thorževski Sergej, Vrančlč 
Bogdan, Golob Ludvik, Počrvina 
Miha, Pintar Rudi, ing, Ivane-
tič Jurij , dr. Gros Davorin, 
dr. Spiler Adolf, Jazbinšek A v 
gust, Dolenc Luka, Romanjfi 
Peter, Hlede Alojz, 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Andrijanič Boris, Smid Stane, 
Barkovič Mirko, Kastelic Jan
ko, Udovič Jože, Kočevar Ivan, 
Gabrijelčič Angel, Pintar Ivan, 
Cmak Henrik, Zupane Marija, 
Kovarik Janez, Rolih Anton, 
Udovč Janez, Zupančič Stane 
mL, Černelič Edomir, Mulej 
Dušan, Uhan Vinko, Blatnik M i 
lan, JevSek Miloš, Petrinčič 
Janko, Golob Albin, Drenik M i 
lan, Unetič Jože, Jakopec Miloš 
(za Industrijsko skupino). 

Kralj Martin, Kastelic Franc, 
Cvelbar Franc, Medle Janez, 
Dragan Minka, Povše Rudolf 
(za kmetijsko skupino). 

Občina Semič 
a) Clanl občinskega zbora: 
Skrinjar Zan, Voljč Branko, 

Konde Anton, Smrekar Jakob, 
Oven Ivan, Kapš Franc, Mrvič 
Vinko, 'Levr in Janez, Kočevar 
Juli j , Sever Anica, SimOnič M a 
tija, Pašič Franc, Kambič Alojz, 
Lukežič Anton, Plut Jože. 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Lovko Anton, Picelj Jelka, 
Lovrin Matilda, Maler ' Ernest, 
Sebenik Janez, Vindišman Mar
tin, Macele Štefan, Pustavrh 
Anton (za industrijsko skupino). 

Kočevar Janez, Hutar Anton, 
Stublar Jakob, Pašič Anton (za 
kmetijsko skupino). 

Občina Straža-Toplice 
a) Člani občinskega zbora: 
Krštinc Marko, Pavček Alojz, 

Rajer Jože, Sali Erno, Dular 
Robert, Novinec Albin, Pugelj 
Ivan, Pršina Jože, Pečjak Jože, 
Blatnik Jože, Bradač Alojz, Fink 
Mirko, Senica Alojz, Markovič 
Franc, Heferle Ferdo, Bučar 
Janez, Janko Ivan, Zupančič 
Viktor, Kump Franc. 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Boh Berto, Tlsovec Jože, Erpe 
Anton, Jeriček Ivan, Gruden 
Avgust, Kogoj Franc, Brsan 
Ivan, Henigman Anton, Vodičar 
Ivan, Puhar Alojz, Sobar Sta
ne, Strumbelj Viktor, Macedonl 
Franc (za Industrijsko skupino). 

Dular Jože, Kra l j Jože (za 
kmetijsko skupino). 

Občina Šentjernej 
a) Člani občinskega zbora: «* 
PirfcoviČ Franc, Majzelj Do-

do, Golob Anton, Hudoklin Jo
že, Rangus Franc, Kušljan 
Stanko, FrančiČ Franc, Koretič 
Tone, Radešček Anton, Fabjan 
Rudolf, Radovan Anton, Guštin 
Franc, Vrtačič Alojz, Kuhar 
Jože, Abram Stanko, Tomažin 
Ivan, Drečnik Alojz, Jordan 
Anton, Sutar Blaž, Hranilovič 
Milan, Zupet Pavel, Bregar Jo
že, Zagore Karel, 

b) Clanl občinskega zbora - J 
proizvajalcev: 

Barbo Rudi, Kovačič Franc, 
Kušljan Ignac, Simonič Ludvik, 
Gašpir Karlina (za industrijsko 
skupino). 

Durjava Peter, Divjak Janez, 
Udovič Anton, Pavlin Martin, 
Vodopivec Franc, Potočar Jer
nej, Jane Janez, Globavs Jože, 
Penca Ivan, Franko Jože, Fer
kolj Anton, Tramte Alojz, Pov
še Janez, Selak Jože, Debevc 
Anton (za kmetijsko skupino). 

V soboto se Je Črnomel j poslo
v i l od pokoine v partizanske mate
re Marije Dvojmočeve, znane DO 
vsej Be l i kraj ini . Pokojnica je za 
vedno zatisnila oči na svojem do
mu v Kanižar lci , pokopali pa so 
Jo na č rnomal j skem pokopališču 
v Vojni vasi. Na njeni zadali poti 
so Jo spremili poleg številnih do
mačinov tudi partizanski prvobor
ci narodni heroj Jože Borš tnar . 
Franc Novak-Očka ln sekretar 
Okrajnega odbora S Z D L Mar t in 
Zugelj. Ob odprtem grobu se Je 
od pokojnice poslovil predsednik 
občinskega odbora Z B France K o -

Občinn Trebnje 
a) Člani občinskega zbora: 
Miklič Anton, Kafolj Jože, 

Mežan Branko, Gašper Miha, 
Grmovšek Anton, Zidar Franc, 
Zupančič Jože, Jutraž Ivan, 
Lavrič Anton, Marolt Ivan, Dim 
Ivan, Jarc Bernard, Novak Jo
že, Udovič Ivan, Glavan Jože, 
Mah, Stane, Bukovec Ci r i l , D i -
mic Anton, Praznik Ignac, Oven 
Jože, Nose Jože, Kane Anton, 
Bregar Janez. 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Maraž Franc, Cerne Franc, 
Slavine Avgust, ing. Battelino 
Mito, Bizjak Metoda (za Indu
strijsko skupino). 

Jarc Alojz, Jerič Jože, Nose 
Alojz, Kožar Janez, Smole 
Franc, Sever Jože, Zupančič 
Jože, Gabrijel Pavel, Jevnikar 
Franc, Kukenberger Anton, Me
žan Alojz, Lavriha Anton (za 
kmetijsko skupino). 

Občina Žužemberk 
a) Clanl občinskega zbora: 
Lavrič Franc, Rojic Jaka, Go

lob Jakob, Kutnar Jože, Uršič 
Jože, Blatnik Ci r i l , Jarc Franc, 
Barle Mirko, Gosenca Jože, 
Spec Anton, KocjančiČ Henrik, 
Urbančič Anton, Mirtič Martin, 
Sporar Franc, Roje Jože, H r i 
bar Jože, Boben Julij . 

b) Clanl občinskega zbora 
proizvajalcev: 

Fabjan Anton, Globokar Ed
vard, Koncilja Viktor, Može Du
šan (za industrijsko skupino). 

Blatnik Anton, Praznik Eme-
ran, Smrke Jože, Perko Jože, 
Senica Milan, Zupančič Alojz, 
Glavič Jakob, Miklič Franc, Ba
bic Angel, Muhič Jože, Jaklič 
Jože (za kmetijsko skupino). 

Vse živl jenie Dvojmočeve mame 
Je podoba slovenske žene. k i Je 
posvetila vse sile za rast In razvi
janje druž ine ter pri tem v skraj
no težavnih okoliščinah rezala 1n 
uživala košček delavčevega kruha, 
k i Je b i l -večk ra t zelo trd in pre-
skopo odmerjen. Ob strani svoje
ga moža le občut i la vso borbo 
slovenskega rudarja za njegov 
obstanek in za priznanje osnovnih 
človečansklh pravic, sal se je n i en 
mož oolnih M let t rudil in potil 
po domačih ln tujih rudnikih . 

Prva svetovna vojna ga Je skupaj 
z družino zalotila v Nemčij i ln 
ko je moral leta 1914 obleči vo
jaško suknjo, se je Dvojmočeva 
mama sama preselila s svojimi 
šestimi otroci v Slovenijo. Njen 
mož je doživel Vel iko oktobrsko 
revolucijo v Rusij i , k ie r je bi l ta
krat vojni ujetnik. Po povratku 
v domovino je dobil zaposlitev v 
kočevskem rudniku, od koder pa 
je b i l že leta 1920 odpuščen, ker 
je kot delavski zaupnik vodil prvi 
povojni š t ra jk kočevskih rudar
jev. Zato je morala vsa Dvojmo
čeva d ruž ina ponovno s trebuhom 
za kruhom In preselili so se v 
Srbijo v Senjski rudnik. Narod
nostna zavest je sMila oba s ta rša 
nazaj v Slovenijo in leta 1923 so 
se za stalno vrni l i v Slovenijo ter 
se naselili v Kanlžarlcl , Mož le 
dobil kot rudar zaposlitev v tam
kajšn jem rudniku. Toda zaradi 
svoje revolucionarne miselnosti ln 
sodelovanla v naprednih delavskih 
organizacijah ga 1e tudi to pod
jetje leta 1930 odpustilo. Družini 
je zopet pretilo pomanlkanje ln 
stradanje vendar prekaljeni bo
rec, kakr šen je bu tov. Dvoj moč. 

»Telovadba in Sport sta me okrepila. . .« 
Marjan Po t rč — š tuden t prava 

In znani dolenjski atlet In šport
n i k -

»Zaradi očetove službe se že od 
rojstva selim iz mesta v mesto. 
T r i leta sem bi l v Mariboru, nato 
v Ptuju, v Mursk i Soboti in L jub-

Skok v 
višino 
185 cm 

ljanl, toda reči moram, da mi nI 
n lk ier tako ugajalo kot ravno v 
Novem mestu. Tu sem že od 1952 
leta. Po prihodu sem se vključil 
v novomeški Partizan in tu sem 
dobil vse pogoje za svoj telesni 
razvoj. Ob prihodu v Novo mesto 
sem b i l telesno zelo šibak ln rav
no telovadbi, oziroma razl ičnim 
špor tn im panogam, s katerimi se 
Se sedaj ukvarjam, se moram za
hvali t i , da sem se telesno okrepil , 
V Novem mestu ml naj boli ugaja 
lepa okol ica . 1n seveda K r k a , po
zabiti pa ne smem omeniti, da so 
mi všeč tudi novomeški špor tn i 
tereni na L o k i . kjer som bi l zad
nja leta reden gost. Čeprav sem 
sedal spet v Ljubljani , se bom še 
vedno z veseljem vračal v Novo 
mesto, kjer sem preživel svoja 
di jaška leta.c 

Ugodni pogoji za jesensko 
setev 

Tako ugodnega vremena za 
jesenska dela na polju že dolgo 
nj bilo. Spričo t£$fa tudi setev 
oiziimine lepo naipreduje. Do 
konca oktobra je bilo v nasl 
državi Se posejano nad 55 od
stotkov pontršim, določenih za 
jesensko setev. Ker je dovoli) 
vlage in dovolj topline, seme 
hitro vtziklije in se lepo obrasca. 
Za dober pridelek Je zelo važno, 
da je setev opravljena pravo
časno in v ugodnem vremenu 
teir da seme vzklije in se obra
sta preden pritisne mraiz. 

Davki, uslužnostna podjetja, lokali 
Z obiska pri novomeških čevljarjih - krpačih 

kakšne skrbi »Tovariš Emil , 
pa vas tarejo?« 

»Ne sa-mo mene, ampak ves 
naš kolektiv.«, ., 

»Kaj pa je tako hudega?« 
»Davki i n lokal! Uslužnostna 

podjetja bi morali oprostiti 

Gledališče, bino, otroci in še ho]... 
Bilo je zadnjo ne

deljo popoldne v no
vomeškem domu L P , 
ko so Celjani igrali 
Dnevnik Anne Frank, 
Na odru se je pred 
polno dvorano gledal
cev razvijala pretres
ljiva drama Židov i n 
zelo dobra igra. G l e 
dalci so drhteli in ži
veli z ljudmi na odru, 
le včasih so zelo moč
no motili klici otrok, 
škripanje klopi na ga
leriji, govorjenje ter 
smeh v prizorih groze 
in strahu. 

Nič nimamo proti 
temu, da tudi otroci 
osnovne šole in nižjih 
razredov gimnazije v i 
dijo dela iz težkih dni 
svetovne vojne, v e n 
dar ta igra brez pred

hodne obrazložitve 
staršev aH vzgojite
ljev nikakor ni p r i 
merna za otroke. In 
potem smeh sredi res
nega prizora, govorje
nje, premikanje otrok, 
ki so mislili, da so se 

prišli zabavat in so 
iskali zase svoj svet. 
Bilo je nekaj prime
rov, da so starši spro
ti razlagali otrokom, 
kar je tudi motilo 
gledalce. 

Naj bi v bodoče na 
lepakih točno pouda
rili, za katero starost
no dobo otrok je igra 
priporočljiva, za osta
le otroke pa vstop 
strogo prejpovedati. 

T u d i Pri kinopred-
stavah je ista stvar. 
Z a otroke so matineje 

aH mladinske kino-
predstave in naj bi 
tudi tu veljalo, da gle
dajo filme le otroci 
primerne starosti. 

- P r i vsem tem pa je 
res, da v Novem me
stu kljub dobri vo
lji mnogih prijateljev 
mladine nismo 5e kaj 
prida naredili ali n u 
dili otrokom do tret
jega razreda osnovne 
šole. Lutkarji na Uči
teljišču so sicer zelo 
požrtvovalni, toda sa
mi ne morejo zadosti
ti stotinam vseh no
vomeških otrok. A l i 
res ne bi mladinsko 
gledališče bolj krepko 
zaoralo začeto ledino 
in večkrat tudi c ic i 
banom dalo kaj njiho

vega? T u d i kino bi 
moral nuditi kaj več 
za naše male. pa bodo 
zadovoljni otroci in 
staršL 

K o smo v predvolil
nih dneh brali razne 
lepe programe dela za 
bodočnost, smo zvede
li tudi za nekaj pred
logov, kako dati naši 
mladini čimprej po
sebne sobe za knjižni
ce, igre i n podobno. 
Prepričani smo, da je 
dobre volje dovolj t u 
di pri novomeški ob
čini in da bo novoiz
voljeni občinski zbor 
to stvar uredil. Naj bi 
za Novoletno jelko 
pomislili n a tak dar 
naši decil 

-Jt 

davkovi. M i že tako plačamo 
prometni davek, ko nabavljamo 
usnje, razen tega večinoma po
pravljamo star 0 obutev in i z 
delujemo ortopedske čevlje. No
vih čevljev pri nas ne delamo 
mnogo-« »Kaj pa cena?« 

»Cenejši smo kot kjerkoli 
drugod. Tudi novi čevlji so ce
nej §1 pri nas kot v marsikateri 
trgovini, da ne govorim o kva
l i tet i« 

»Omenili «te tudi lokal!« 
»Da. Naš lokal je premajhen 

in pretemen. Zato strankam ne 
moremo vedno hitro postreči, 
ker imamo mnogo dela, novih 
delavcev pa nimamo kam na
mesti t-« 

»Imate predlog za rešitev?« 
»Vsa uslužnostna podjetja bi 

morala biti na prometnem kra
ju, da so ljudem pri roki. Ob
čina naj bi adaptirala nekaj 
svojih hJ.š in uredUa lokale. 
M i smo morali najeti posojilo in 
si sami urediti lokal, In to v 
hiši privatnika. Odplačevanje, 
kredit, obresti ln najemnina, to 
nI malo! Vse to podražuje sto
ritve. Prejšnji Kolar jeva ali 
Grllčeva hiša bi bili i zelo pri
merni za nas.« 

»Kaj pa sodite o gradnjah v 
Novem mestu?« 

»Toliko, kot se Je v letošnjem 
letu zgradilo, se v nobenem le
tu nazaj ni- Tak tempo bi žele
l i še vnaprej. Ustanoviti pa bi 

bilo treba še eno remontno pod
jetje za hitra in cenena popra
vila. Se nekaj, da ne pozabim. 
Kostanji na živilskem trgu naj 
ostanejo vsaj še toliko časa, da 
bo tržnica popolnoma zgrajena. 

ni kloni l . Ostal Je v Kanižaricl i n 
prav vsa druž ina se 1e lotila no
vega posla — izdelovanja opeke. 
Na malem kompleksu lastnega 
zemlUsča so začeli delati i n - žga t l 
opeko, sprva seveda v celoti z 
ročnim delom, kasneje pa so si 
uredili na jnujnejšo strojno opre
mo. Od odpusta iz rudnika oa do 
leta 1933 so imeli Dvojmočevl na 
svolem domu števi lne preiskave, 
kajti obdolženi so b i l i . da preje
majo iz Sovjetske zveze denar in 
različni propagandni material. 

Leta 1940 je b i l v Dvoimočevl 
hiši okrožni komite K P S in na 
tem sestanku je bil navzoč tudi 
pokojni narodni heroj Tone Tom
šič, k i Je že tedaj živel v ilegali. 
Po okupacij i naše domovine se Je 
celotna družina vkl iuč i l s v Osvo
bodilno fronto. Tri je sinovi Š t e 
fan, Tone ln Jože so vzeli v roke 
partizanske puške ln njim se Je 
kasneje pridruži l še če t r t i sin 
Franci. Najstarejši sin Štefan je 
padel Že februaria 1942 kot borec 
prve belokranjske čete. Očeta so 
fašisti zaprli in odpeljali v inter
nacijo, od koder se ni več vrn i l . 
U m r l je v taborišču v Padovi ob 
kapitulaciji Italije. Dvojmočeva 
mama je odšla v partizane Junija 
1942. leta. koder je sodelovala in 
pomagala DO svollh najboljših mo
čeh. Po razpadu Italije je bila p r i 
Okrožni gospodarski komisi j i , k i 
je imela svoj sedež v Kočevju pr i 
Črnomlju . Za svoje neumorno de
lo Je pokol niča prelela med dru
gim tudi dvoie vel ikih priznanj, 
in sicer odlikovanu Red za zaslu
ge za narod in Medaljo za hrab
rost. 

Naj Dvojmočeva mama mirno 
POčrva v svobodni belokranjski 
zemlji, spomin na nlo Da nam bo 
v bodrilo pri težkočah, k i se nam 
zoperstavljajo pri gradnji" sociali
s t ične domovinel 

Pb. 

Obvezno zavarovanje 
živine 

K o t p o r o č a » E k o n o m s k a poJK-
t ika« je v p r i p r a v i zakon o ob
veznem zavarovanju ž i v i n e . 
Predvidevano, da bo zavairovaniia 
obsegalo zdravstveno zašč i to ž i 
v ine teir povrni tev š k o d e v p r i 
meru pogina a l i pr is i lnega z a 
kola- Osnutek predvideva, da b i 
p r i če l i z obvezn im zavarovanjem 
ž iv ine postopoma, naijprej tam, 
k jer je dovolj veterinarjev, v 
ostal ih kraijih pa od z a č e t k a le 
za posamezne vrste ž iv ine . 

Potniki pod Unimogom 
Ne da bi imel dovoijenje za 

za prevoz ljudi, je Anton Adle
šič šofer K Z Dragatuš naložil 
8 ljudi na traktor Unimog, za 
katerega je imel pripeto tudi 
prikolico. P r i vasi Kvasica je 
zavoziJ s ceste, pri čemer s« je 
traktor s potniki vred prevrnil. 
Dva od njih sta dobila težje te
lesne poškodbe. 
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Bela cerkev je spet dostopna 

Kmetijska zemljišča bo treba 
smotrno izkoriščati 

1. da je treba vpeljati določe- Zemljišče se najbolj smotrno 
ne kmetijske rasline in uporab- izkorišča samo s tisto rastlinsko 
ljati določeno seme; vrsto, k i na določenem zemljl-

2. da je treba pri gojitvi po- *ču (brez ozira na lastnika zrni-
sameznih rastlin uporabljati do- U*««> i m a ^Inih m k l i -
ločena sredstva (gnojila, zaščitna matsklh razmer najbolj ugodne 

V času volitev • občlnisk« kj, travniki, košenice, pašniki 
ljudske odbore je republiška ter tista nekuLtivlrana zemljišča 
Ljudska skupščina (22, 10. 195?) (steljniki in podobno), M se 
sprejela zakon o racionalnem dtjo kultivirati (2. člen). 

Za smotrno izkorišanje zem
lji! šč se šteje tak način priprave 
zemljišč (gnojenje, izbira semen, 

(smotrnem) tekoriščaindu kme -
tijskih zemljišč. Zakon je ob
javljen v Uradnem listu LRS 
6t, 40 dne 31. oktobra 1957. 

Z A K A J JE BIL T A Z A K O N 
POTREBEN? 

Do zdaj so lastaiikl kmetij
skih zemljišč svoja zemljišča iz
korišča l i čisto po lastni volji ne 
oziraje Se na potrebe skupnosti. 
Mnogi so zemljišča zanemarjali 
ali j ih pa pustili celo neobdela
na. Tako stanje je bilo nevzdrž
no, saj je onemogočalo vsaik.3 
načrtno usmerjanje kmetijske 
proizvodnje. Tudi sredstva, k i 
Jih je v zadnjem času družba 
začela dajaitli za dvig kmetijske 
proizvodnje, se pod takimi po
goji dostikrat niso mogla smotr
no izkoristita. 

POSEBNOSTI Z A K O N A 
Novi zaikon zagotavlja druž

beno rentabilnost sredstev, ki se 
vladajo v kmetijstvo, lastnike 
remljišč pa zadolžuje, da mora- skupno obdelovanje zemljišč in 
Jo zemljišča najbolj smotrno U - za nasade na teh zemljiščih, za-
koriščati (1. člen). gotovi skupnosti kmetijska za-

Za kmeliijsika zemljišča se šte- druga z lastnimi ali najetimi f i -
nidivie, vinogradi, sadovnja- nančmiim,i sredstvi. 

N A G A J A N J U J E J D Z V O N I L O 
P r i dosedanjeim delu se Je 

večkrat zgodilo, da se je na do-
ločeoeim kompleksu veČina last
nikov zemljišč odločila za sku
pen nasad sodobnega vinograda 
ailii sadovnjaka, v sredini kom 

sredstva, obdelava); 
3. da je treba zaradi izboljša

nja zemljišč izvršiti določena 
manjša melioracijska dela. 

Pristojni upravni organ ob
činskega ljudskega odibora izda 
posameznim lastnikom zemljišč 

pogoje za uspe van je. Katere 
rastline najbolje uspevajo na 
določenem zemljišču, določi na 
licu mesta posebna komisija 
kmetijskih dn gozdarskih stro-
kovnjaikov. To delo se imenuje 
rajonizacija zemljišč. 

Zakon o racionalnem izkorl-
varstvo, izbira rastlin), da je pleksa pa eden ali dva lastnika odločbe, v katerih podrobnejša § c a n j u kmetijskih zemljišč ima 

zemljišč (dostikrat iz nagajivo-
sti) mista pristala na skupno ob
novo in s tem preprečila zasa
ditev sodobnega vinograda aH 
sadovnjaka. 

Po členu B. navedenega zako
na pa (na predlog kmetijske za
druge) pristojni upravni" organ 
občinskega ljudskega odbora 
lahko z odločbo vključi tako 

zagotovljen povprečno dosegljiv 
pridelek dotičnega kraja (3. 
člen). 

V S K U P N O S T I N A J B I S E 
Z E M L J I Š Č A B O L J Š E I Z K O 

R I S T I L A 

Lasrtnilki zemljišč določenega 
kompleksa lahko zaradi boljše
ga izkoriščanja svojih zemljišč 
ustanovijo v okviru kmetijske zemljišče v skupen nasad, oz\-
zadruge posebno skupnost (za v skupno obdelovanje. Ta-
obnovo vinogradov in sadovnja- k® Posamezniki iz nagajivosti ne 
kov, za melioracije itd). Skup- bodo mogli več preprečevati 
nos* je posebna enota pri km« , »kupne obnove, kot do sedaj, 
tijsiki zadrugi, k i ima svoje Z A G O T O V L J E N O J E S M O T R -
upravno organe in samostojno N O I Z K O R I Š Č A N J E D R U Z B E -
razpolaga z dohodki. N I H S R E D S T E V 

V skupnost se lahko vključijo r>a ^ s e družbena sredstva, 
tudi zemljišča last splošnega foj ^ porabljena za smotrno iz-
ljudskega premoženja. koriščanje kmetijskih zemljišč, 

Tehnična sredstva za smotrno zanesljivo uporabila, tako, da je 
zagotovljena taka višina proiz
vodnje, kot je bila predvidena v 
investicijskem programu, lahko 
občinski ljudski odbor z odlo
kom predpis«: 

doLoči kakšne ukrepe e o dolžni 
izvršiti in v kakšnem času. 

N E I Z P O L N J E V A N J E Z A K O N 
S K I H P R E D P I S O V S E K A Z 
N U J E Z O D V Z E M O M Z E M 

L J I Š Č A 

Ce kmetijsko zemljišče zaradi 
slabe priprave, slabe obdelave, 
slabe gojitve ali zaradi splošne
ga zanemarjanja ne daje pov
prečnega dosegljivega pridelka, 
odredi pristojni organ občinske
ga ljudskega odbora lastniku 
zemljišča, da mora v nasled
njem letu uporabiti določena 
sredstva ln določena semena 
tako, da doseže povprečen pr> 
delek. Ce po preteku obdeloval
nega leta lastnik zemljišča ne 
Izvrši predpisanih ukrepov, se 

tudi predpise o rajonizaciji 
zemljišč. Odlok o rajonizaciji 
sprejme okraj ml ljudski odbor 
potem, ko ga obravnava priza
deti občinska ljudski odbor. Od
lok o rajonizaciji (po predlogu 
komisije, ki je rajoniizacijo na 
terenu izvedla) določa, kakšni 
kmetijski proizvodnji se naj po
svetijo posamezni prozvodnl 
okoliši, oziroma katere rastline 
je treba gojiti kot glavne. Do
loči se tudi Izbor sort, semen, 
kolobar Itd. 

Z A K O N J E V A Ž E N P R I P O 
M O Č E K Z A N A P R E D E K 

K M E T I J S T V A ! 

Z zakonom o raclonailnem iz
koriščanju kmetijskih zemljišč 
je zagotovljen napredek v kme
tijski proizvodnji, Zaikon olajšu-

uporabljo določbe o začasnem Je delo kmetijsko pospeševaJne 
odvzemu neobdelanih zemljišč službe, Zato ga kmetijski stro-
po zakonu o obdelovanju neob- kovnjaki lm vsi napredka željni 
deltinih zemljišč (Uradni ll»t kmetovalci iskreno pozdravlj^-
F L R J š t 12/1957). mo, DT 

Kdor pozna prijazno Belo 
cerkev, ležečo na vzpetini nad 
Krko ob vznožju vinorodnega 
Vinjega vrha, ve, da je bil do
slej dostop od državne ceste do 
vasi zelo slab, večkrat skoro 
nemogoč. Vaška cesta je bila v 
tako obupnem stanju, da so ob 
slabem vremenu pešcem zasta
jale noge v debelem blatu, za 
kolesarje je bila pot neprevoz
na, za avtomobilski promet pa 
povsem neuporabna. Najbolj se 
je to občutilo, kadar je bilo 
treba poslati kakega bolnika z 
rešilnim avtomobilom v bolniš
nico. Ker avto ni mogel zvo-
t l t l po slabi cesti do vagi, Je 
čakal na cesti ob vznožju h r i 
ba, do kamor je bilo treba bol
nika prenesti na nosillh. In to 
morda celo v dežju ali pozimi 
v hudem mrazu. 

Ze pred vojno Je bila Bela 
cerkev važno gospodarsko sre
dišče in sedež samostojne ob
čine. t Po vojni Je imela svoj 
krajevni odbor, kasneje je bila 
priključena občini Smarjeta, po 
združitvi občin pa je pripadla 
k povečani Šentjernejski obči
n i 

Občina Šentjernej fle vsako 
leto dajala večj© zneske za po
pravilo te ceste, vendar Je bilo 
to le najnujnejše krpanje, k i je 
zadostovalo samo do prvega 
hujšega neurja, ko je voda kot 

hudournik d rU po nagnjeni ce
sti in odnašala, kar so vaščani 
s trudom popravili. Mnogo pro
stovoljnega dela j« bilo vloie-
nega v ta začasna popravila. 

Sele letos se je občinskemu 
ljudskemu odboru v Šentjerne
ju na večkratno intervencijo 
posrečilo doseči, da je investi-
torska skupina dala kamion« in 
gramoz za nasipanje ter valjar 
za utrditev ceste. Danes je ce
sta dogradena. Poglobljeni in 
izčiščeni so tudi vsi obcestni 
'Jarki. Hkrati z nasipavanjem 
»o vozači odpeljevall blato * 
ceste in Jarkov, Pr i delu ao 
prostovoljno množično sodelo-
vaK vaščani in okoličani iz ob
mejnih vasi novomeške občine. 
Posebno so se Izkazali Kronov-
čani. Vso pohvalo In zahvalo 
zaslužita tudi šoferja tov. K o -
strevc in Korošec ter vozač 
cestnega valjarja, 

Najbolj pereč problem Bele 
cerkve je rešen. Bela cerkev 
Je postala dostopna, dobila je 
zvezo od središča vasi do raz
širjene državne ceste, Vso za
hvalo dolgujejo in izrekaijo Be-
locerkovčanl in sploh vsi ko-
ristniki te ceste ing. Mravl j i 
Citrilu-Mišku, ing. Ferenčaku, 
ing. Brezniku ter ObLO Šent
jernej, k i Je posredoval, da se 
je končno le opravilo to pre-
potrebno komunalno delo. 

Čemu podcenjevanje domačih filmov? 
Kapetan Dušan Uojanlč — 

Upravnik Doma J L A : 
V našem mestu še ne i t v lm ta

ko dolgo — komaj štiri leta —, 
toda vseeno sem si lahko v tem 
času ustvaril svojo sodbo. Pred
vsem moram poudariti, da je No
vo mesto v zadnjih letih zelo na
predovalo na najrazl lčnej . področ
j ih . To potrjujejo mnogi tujci pa 
tudi ml, k i v nJem Živimo k i 
spremljamo razvoj mesta, tega ne 

moremo prezreti, Glavna zahvala 
gre tu ljudski oblasti, k i Vodi in 
vsestransko podpira razvoj naše
ga mesta. 

Prav redki so primeri , da Ima
jo manjia mesta tako ugodne po-
gate za razvoj razl ičnih dejavno
sti kot Novo mesto, Kul turno živ
ljenje Je razgibano, enako tudi 
Športno. Za kulturno zabavo Je 
v glavnem poskrbljeno, toda rav
no tu b] se dalo še kaj Izboljša
ti. Uprava Doma JI.A se Je t ru
dila ln se Še trudi, da bi Novo-
meščanom na kulturno-zabavnem 
področju č imveč nudila, Skrbimo 
za dober spored filmov, za go
stovanja gledališč In drugih kn,-
tu rno -umetn i šk lh ansamblov iz 
sosednjih republik. Opažam pa 
kot slabost Novomeičanov, da nI 
pravega Interesa za domača dela, 
posebno kar se tiče filma. Res 
Je. večk ra t se Je zgodilo, da je 
bila raven nekaterih naših filmov 
zelo nizka, toda zato ne bi smeli 
to posplošiti na vse filme, k i 
Imalo oznako »domači — Jugoslo-
vanskt«. Posebno v zadnjih letih 
Je tudi našim fi lmskim ustvar
jalcem uspelo napraviti neka) 
prav dobrih ftlmov, s katerimi se 
'ahko postavimo. Mis l im, da b i 
morali naše filme boli ceniti, ker 
v ume tn i škem pogledu več inoma 
presegalo povprečne hollvvvood-
ske kavbojke ln westerne, k i Ima
jo velik, obisk. Čeprav so brea 
ume tn i ške vrednosti ,« 
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Revolucionarno valovanje na Dolenjskem 
pod vplivom Oktobrske revolucije 

Gostilno prt »Kovaču« so obisko
val i že od vsega početka njene
ga obstoja Ribnica ni, Zužem-
berčarli, Kočevarji. zlasti pa 
vinski trgovci in njih vozniki, 
k i so prihatjall iz Bele krajine 
In Hrvatske, Tedaj se ni bilo 
železnic, zato je b i l ves promet 
odvisen od voznikov, k i j ih je 
vedno bila polna cesta. Ze od 
takrat je bila ta gostilna na naj
boljšem glasu zaradi prvovrst
ne kuhinje, izbornih vin in po
strežbe sploh. 

Da je tudi danes najbolj upo
števana gostilna v tem kraju, 
dokazujejo vedno polni gostil
niški prostori in velik vrt. k i 
je po zaslugi sedanjega gospo
darja, dobroznanega »Stembur
ja«, urejen tako, da ima lep 
razgled na Krko, ki teče tik 

Ogrski z zlatim zaslužnim kr iž
cem, z redom za civilne zaslu
ge itd. L . 1926 je bil odlikovan 
z redom sv. Save V. razr.« (»Do
lenjska«. 1930, str. 65). 

Zurc, ta kandijski kralj na 
Betajnovi, ne preiskovalnemu 
sodniku takole opisal, kako je 
naslednjega dne pričakoval 
ljudsko sodbo: 

»Drugi dan, 27. t. m. ob deveti 
uri dopoldne sem šel v pisarno 
ter čakal ljudi, k i so se žo zbi
rali pred Kasteličevo prodajal
no v Kandijl . Medtem so prišli 
tudi štirje orožniki, k i sem j im 
pa rekel, da se naj skrijejo, s i 
cer bo ljudisbvo razburjeno, če 
bo videlo, da so prišli oborože
ni s puškami. Okoli tričetrt na 
deseto dopoldne prišlo je dve
sto do tristo ljudi, več mlado-

« . . . V današnjih zapletenih mednarodnih do
godkih, ko človeštvu spet grozijo preteči oblaki in 
ko vsi reakcionarji ter zagovorniki nasilja in vojne, 
ki se z raznimi pretvezami vztrajno borijo proti 
napredku in socializmu kot univerzalnemu sistemu 
bližnje prihodnosti, spet ogrožajo mir s svojo tr
masto politiko, naj pridobitve velike oktobrske 
revolucije služijo vzvišenemu cilju, h kateremu 
stremi miroljubni svet — k miru. V borbi za ohra
nitev miru, za mirni ustvarjalni razvoj socializma 
in za pravilne socialistične odnose med državami, 
ki že gradijo socializem, moramo zagotoviti enot
nost vseh socialističnih sil, ker bo socializem samo 
na ta način lahko pritegnil ne le delavski razred 
kapitalističnih dežel, marveč tudi vse napredne 
ljudi v svetu. To je imperativ doslednega interna
cionalizma . . . « 

JOSIP BROZ TITO 

v i l i dn da morajo Tjpegledati ra
čune ljudje, ki to razumejo, in 
potem se naj pritožijo pri gla
varstvu. Odgovorili so mi, da 
bodo že sami opravili in. da bom 
že videl, kaj bo, da naj grern le 
z njimi. Nato so odšli. 

Jaz sem pa postal radoveden 
in sem zajahal konja proti No
vemu mestu. Na Brodu sem do-
šel veliko ljudi, kj so se zbirali 
pred Pirnarjevo hišo. P r i tem 
me je Jože Pirnar vprašal, kam 
grem. Odgovoril sem mu, da na 
Madžare in odjahal naprej. K o 
sem prišel potem pred Zurčevo 
hišo, je bilo tam že vse polno 
ljudi, k; so zahtevali, da mora 
župan dol priti.« 

Mnogi ljudje so se zbrali kar 
v Kandiji pred Zurčevo hišo, v 
kateri je bila tudi občinska pi 
sarna. Večina ljudi pa je odšla 
na dogovorjeno zbirališče na 
Brod pred Pirnarjevo hišo. Raz
burjeni množici je Jože Pirnar 

Piše Franček Saje 

pod njim. Sedanji gospodar je 
preuredil najmoderneje vse pro
store, tako da razpolaga s šte
vilnimi, komfortno urejenimi 
tujskimi sobami. Razpolaga tudi 
a velikim konjskim hlevom, v 
katerega spravi po potrebi do 
60 konj. 

Tik za vrtom ima moderno 
urejeno kegljišče, ki ga poseča-
jo jako radi Novomeščarj, Tudi 
tujci, ki prenočujejo v tej go
stilni, zaužijejo marsikatero p r i 
jetno urico na tem kegljišču. 

Poudarjamo še to. da je bil 
g. Zure senior 25 let župan naj
večje občine bivše kranjske de
žele, 27 let načelnik cestnega 
odbora, od b 1911 do 1919 pa de
želni poslanec, k i je zastopal 
našo Dolenjsko v vseh ozirih. 
Bi] je tudi nad 18 let predsed
nik kraj. šolskega sveta, nad 12 
let podnačelnik Kmetijske druž
ba ter je bil odlikovan v Avstro-

letnlh, k i so prišli sedaj od vo
jakov, med njimi tudi nekateri 
kmetje. Prav malo je bilo pa 
takih, k i so lastniki večjih po
sestev.« 

V petek, 27. decembra so re
volucionarni kmetje, delavci in 
obrtniki iz vseh vasi razsežne 
občine Smihel—Stopiče kljub 
snegu v skupinah hiteli proti 
Kandijl. O skupini iz Romanje 
vasi, k i je 10 km oddaljena od 
Kandije, je priča Ivan Kulovic 
iz Vavte vasi 13. januarja 1919 
izpovedal pred sodiščem: 

»Dne 27, decembra 1918 zju
traj sem videl kakih 12Rumanj-
cev prihajati iz Rumanje vasi 
mimo moje hiše. Reku so mi. da 
gredo obračunati z občinskim 
odborom zaradi dolgov in da naj 
grem tudi jaz z n j i m i . . . Opo
zarjal sem jih, da naj ne bodo 
nespametni, da to ne gre kar 
tako. da sami ne bodo nič opra-

pojasnil namen pohoda v Kan-
dijo in io opozarjal na mirno 
kr i , ker se je zavedal moči 
enotnega ljudstva. Podobno je 
svetoval tudi kmet Ivan Pugelj 
iz Rumanje vasi. Nato je P i r 
nar s svojimi zaupniki vodil re
volucionarno množico preko Dr
ske ln mimo kandijske bolnice 
do občinske pisarne, v Zurčevi 
hiši. 

Janez Nos© iz Romanje vasi 
Je kot priča izjavil: »Tisto jutro 
sem slišal reči Buglja, da mo
ramo vse mirnim potom opra
vit i . . . Glede Pirnarja se dopro 
spominjam, da je že na Drski 
rekel ljudem, da se mora vse 
miiirno izvršiti.« Franc Ovniček 
z Malega Siatnika pa je Izpove
dal, da je Jože Pirnar. »ko smo 
šli od bolnice proti županovi 

»Besede velikega Le
nina so odjeknile do 
mest in vasi naše do
movine, kajti te bese
de, besede socializma, 
resnice in boja za lep
šo bodočnost delovnih 
ljudi vseh zatiranih in 
izkoriščanih, niso ime
le m e j a . . , « 

E D V A R D K A R D E L J 
meščanom Moskve 

». • . Nova doba Člo
veštva, ki jo je napo
vedala -in ji položila 
temelje oktobrska re
volucija, dobiva danes 
čedalje jasnejše in po
polnejše oblike, ne gle
de na močan odpor re
akcionarnih sil, ki si 
prizadevajo z vsemi 
sredstvi, pa tudi s tem, 
da grozijo z vojno, obr
niti nazaj kolo zgodo
vine in preprečiti zma
go tistega, kar je zgo
dovinsko neogibno.« 

JOSIP BROZ TITO 

hiši, rekel, da naj bo mirno.« 
Tako se je pred Zurčevo hišo 
že pred deseto uro dopoldne 
jbralo vsaj 300 ljudi, po neka
terih ocenah pa celo 400 do 500, 
k i so zahtevali, da s» prikaže 
župan. 

Nekak posredovalec med zrew 
volucionirano množico in župa
nom Zurcem je bil občinski od
bornik Ivan Kulovic. k i je e 
tem izpovedal: 

»Jaz sem šel k županu gori v 
njegovo stanovanje povedat da 
ga ljudstvo zahteva. 2upan mi 
je rekel ves razburjen in pre
strašen, da naj grem doli in da 
naj zbero nekaj mož. da se bo 
potem z njimi pogovoril. Sel 
sem doli in to povedal ljudem. 
Niso bil i s tem zadovoljni, 
marveč so kričali, da so oni sa-" 
mi odborniki jn župani. Nato J« 
prišel sam župan doli. 

Jože Pirnar mu je tu bral ne
ko obtožbo, v kateri se ga dolži 
različnih nepravilnosti. £ o pre-
čiitanju se je župan podal v ob
činsko pisarno ter je hotel tudi 
mene s seboj imeti. Tega pa 
ljudje niso pustili, rekoč, da se 
bodo že sami z županom zme
ni l i . Nato sem jaz odšel v me
sto.« 

Kulovlčevo Isjpoved dopol
njuje - zaslišanje župana Zurca: 

»Zahtevali so. da nai pridem 
doli na dvorišče. Poslali so K u -
lov i ea . . . Jaz sem se bal, da me 
ne bodo pretepli ali še celo 
streljali na mene, ker sem zve
del, da imajo v žepih samokre
se. Rekel sem Kulovjcu, da naj 
si izvolijo šest m o ž . . . Slišal 
sem, ko so kričali: »Nič. dol 
mora iti!« Sel eem mednje. V i 
del sem takoj, da je ljudstvo 
zelo razburjeno in sem mu re
kel : »Prosim vas, da ostanete 
mirni, kajti jaz bom vam na 
vsa vprašanja odgovoril, kar me 

pođete vprašali, in vam iz ak
tov vse pojasnil v pisarni.« Na
to je prebral kolovodja te gonje 
Jože Pirnar neko listino, v 
kateri mi očita, da sem bi l med 
vojno zelo surov z ženskami, k i 
so hodile glede vzdrževalnine k 
meni, ln jim nisem šel na roko. 
da sem bil pri vojnih dajatvah 
nenaklonjen ljudstvu, da sem 
podplate dajal,! k i sem jih dobil 
za občino, samim bogatinom, 
da sem napravil z občinskim pd-

J E S E N S K I D A N N A D N O V I M M E S T O M 

» . . . Ni sile, ki bi 
mogla zaustaviti na
daljnje napredovanje 
socializma, ker ga vse 
bolj sprejemajo delov
ni ljudje vseh dežel. 
Socializma ni več mo
goče uničiti, že tudi za
radi ogromne materi
alne sile, s katero raz
polaga . . . « 

J O V A N V E S E L I N O V 
na proslavi v Beogradu 

bo.rom do 80.000 K dolga ter da 
moram takoj odstopiti od žu
panstva. Med tem časom so se 
slišali glasovi: »Dol z njim, dol 
z njim, v Krko z njim!« 

Jože Pirnar je bil v svojem 
zaslišanju kratek in previden. 
O prej omenjenih dogodkih je 
povedal: 

»Zupan^ je prišel iz svojega 
stanovanja in je vprašal, kaj 
hočemo. Jaz sem m\j, odgovoril, 
oziroma tudi drugi so kričali 
vmes. da smo prišlj protestirati 
zaradi novega davka i n pa da 
ljudstvo zahteva, da naj župan 
odstopi,, ker mu ne zaupa več. 
Nato je župan rekel meni. naj 
izbereni eno deputacijo, obsto
ječo iz sedmih ali desetih mož, 
ki bo potem Sla v pisarno raču
ne pregledati. Nato sem zbral 
jaz devet do deset moi, med 
njimi Hrastarja iz Smihela, na 
druge se ne spomnim po ime
nu.« 

Zgovornej'ši pa je b i l Pirnar-
jev zaupnik Ivan Florjančič, ko
vač z Malega Slatnika, k i je 
pred sodiščem izpovedal: 

»Iz županovega stanovanja le 
prišel odbornik Ivan Kulovic 
ter rekel, da vsi ne moremo k 
županu in da nai odberemo tri 
može. Nato le rekel Pirnar me
ni in še nekomu tretjemu, da 
tjpmo Sli gori k županu. Ljudje 
pa s tem niso bil i zadovoljni, 
marveč so kričali, da mora žu
pan doli priti, da ga hočejo vsi 
videti. 

K o je prišel župan nato doli, 
mu je prečital Pirnar neko pi
sanje., v katerem se ja županu 
očitalo, da je krivično postopal 
pri razdelitvi sladkorja, podpla
tov, podpor jjtd. P r i vsakem dej
stvu so bili navedeni dokazi. 
Zupan je odgovarjal in se za
govarjal, ljudje so pa kričali 
vse križem na njega. 

Tudi jaz sem kričal na njega 
zaradi tega, ker nisem mogel 
dobiti oktobra 1918 sladkorja, 
dasi sem imel družino bolno. 
Ravno tako sem mu očital, da 
je imela moja žena za sebe in 
za ene*ga otroka 1. 1914 in tudi 
1915, ko je imela že dva otroka, 
samo 80 h na dan podpore, med
tem ko so druge imele 1 K zase 
ln 70 h za vsakega otroka. Je
zen sem biil še od takrat na žu
pana, ko me J« 1. 1916 iz svoje 
gostilne ven vrgel, ker sem pri
šel zahtevati povišanje podpo
r e . . . 

Tako sem kričal na nJega in 
veselilo me je, da so tudi drugi 
kričali na njega in ga ozmer
jali. Jaz nisem kričal »dol z 
njim« ali pa »v Krko z njim!« 
če bi bil jaz to rekel ali pa 
Pirnar, bi ljudje gotovo planili 
po njem. Pirnar je tudi 'Judi 
miril.« 

Peter Gorupič, posestnik in 
kovač iz Kandije. je bil edini, 
k i je skušal Zurca zagovarjati, 
toda ni našel nikakega somiš
ljenika. Kot priča je pred sodi
ščem izpovedal: 

»Ko sem prišel jaz pred žu
panovo hišo, je bil župan že" 
med množico ter je odgovarjal 
na vse strani; Ko sem zvedel, 
za kaj gre, sem rekel ljudem, 
da župan ni vsega kriv. Nato so 
pa ljudje začeli name kričat: in 
je nekdo rekel: »Udri ga!« P i r 
nar le rekel proti meni: »Ti hu
dičevi Kandijanarji vkup drži
jo!« Florjančič pa je rekel, da 
naj se zgubim. Ker sem videl, 
da z ljudmi ni mogoče govoriti, 
sem potem odšel po svojih 
opravkih, župan je pa odše^ z 
ljudmi v pisarno.« 

Pirnar je zbral devet mož za 
deputacijo: Ivana Florjančiča, 
Alojzija Vovka iz Gotne vasi, 
Antona Mavlanja z Vel . Cerov
ca, Janeza Jerička z Gor. Težke 
vode, Franca Hrastarja iz Smi
hela, Alojza Koširja z Broda. 
Franca Fabjana iz Irce vasi. 
Ivana Puglja in Jožeta Spora rja 
iz Romanje vasi. Pirnar je z 

Ena izmed številnih arhitekturnih znamenitosti Moskve: 
katedrala Vasilija Blaženega, zgrajena v 10. stoletju. 

ljudskimi zastopniki in župa
nom odšel v občinsko pisarno, 
kjer so od jutra že bi l i : občin
ski poiicaj Martin Petrič, občin
ski tajnik in administratorka 
Avsec. Razvoj dogodkov v ob
činski pisarni je Jožo Pirnar v 
svojem zaslišanju takole p r i 
kazal: 

»Ta deputacija z menoj in žu
panom vred je potem šla v ob
činsko pisarno, kjer nam je 
pokazal župan račune glede šol
skih zadev in Pa občinske do
hodke in izdatke. Po našem 
mnenju ie bilo to vse v redu in 
ni ta deputacija nič ugovarjala. 
To je trajalo morda četrt ure. 

Nato je pa vdrlo zunaj sto
ječe ljudstvo v občinsko pisar
no in je bila ta takoj polna l ju
di. Začeli so kričati, .da mi sa
mi, to je delegacijia, ne bomo 
brez njih nič delaU. Nato so 
začeli ljudje vse križem vpiti 
in kričati na župana ter je vsak 
imel proti njemu svojo pritožbo 
in mu očital to ali ono krivico. 
Zupan je na različne kraje od
govarjal in se zagovarjal, kol i 
kor je mogel. Jaz sem ta cas 
celo stvar gledal ln poslušal. 
Ljudje so medtem vpili , da ne 
marajo takega župana, da stran 
z njim in da naj odstopi. Ce je 
kdo kričal: »Ubijte ga!«, nisem 
slišal. Dejansko se ni nihče žu
pana lotil. Nihče mu ni grozil 
niti s pestjo niti s palico. Slišal 
sem pač pripovedovati kasneje, 
da je nekdo vrgel proti njemu 
kostanjeve lupine. 

Ko je to kričanje že več ur 
trajalo (točneje: eno uro — op. 
F. S.), je izjavil župan, da od
stopa in je to tudi pismeno po
trdil. So pa ljudje rekli, da to 
ni dovolj, da on kot župan od
stopi, marveč naj tudi plača 
vojno posojilo, kolikor je nare
dil dolga on in njegovi odborni
k i . Sprva se je župan bran i l . .« 

Zgovornejsi Zurc Je pri zasli
šanju potrdil njegove navedbe 
in omenil še nekaj podrobnosti: 

»Ko sem prišel v pisarno, so 
me zopet obkolili in ne pustili 
ven. Najprvo sem jim prebral 
ves" proračun za 1. 1919 ter jim 
pojasnil, da so občinske doklade 
letos zato tako visoke, ker so 
se drva zelo podražila in ker 
same šolske potrebščine v ob
čini znašajo približno 18.000 K. . . 
Potem so mii žugali, da naj 
plačam vojno posojilo, k i znaša 
približno 80.000 K. Jaz sem se 
zagovarjal, da to ni res, vzel 
seznam vojnega posojila ter j im 

objasnil od točke do točke. Sen* 
se pa v razburjenosti zmotil in, 
j itn povedal, da znaša 51.000 K , 
dočim znaša 43.900. . . 

Ker so ljudje nad menoj 1» 
kričali in vpi l i »Dol z njim«» 
rekel sem kolovodji Pknarjuj 
»Prosim vas, povejte ljudem* 
da naj m© puste pri miru in da 
me ne bodo dejansko n upadli.« 
Rekel mi je nato: »Nič se ne 
bojte, nič se ne bojte. Ampak 
sedaj bodete podpisali in dali 
izjavo, da se odpoveste župana 
stvu.« Nato sem dai izjavo, ker 
sem bi l prisiljen, kajti rekol 
mi je: »Tukaj morat e podpisa«« 
ii.« Na njegov pritisk in kr ičat 
nje sem seveda spisal izjavo, 
da se odpovedujem županstvu. 
Nato sem slišal več glasovi 
»Živijo!«... 

Pirnar je sedaj zahteval, da 
moram podpisati izjavo, da 
prevzamem ves dolg vojnega 
posojila n a svoje rame. Posebno 
so zahtevali to še F lor janč ič . . . 
Pugel j . . . Koš i r . . . Sajovic. . . 
in Sporar. . , »Ako ne podpišete, 
vas nikakor ne pustimo ven, 
čeprav tri dni tukaj čakamo.« 
Jaz sem j ih p r o s i l , da naj m« 
puste ven. Rekli so: »Nikakor 
ne, dokler ne podpišete.« Rekei 
sem j im: »Tožite me, če sem 
kaj zakrivil kot župan, vse bom 
poravnal.« Kričali so: »Kaj, mi 
te bomo tožili? Sodniki vsi e 
tabo držijo in so taki lumpje, 
kakor si ti!« Ko so me tiščali 
ob mizo od zadaj, da ganiti 
nisem mogel, so poslali po go
spoda Kastelica. ..« 

Edmund Kastelic, trgovec i n 
posestnik ;z Kandije ter občini 
ski blagajnik, je o tem kot pri* 
ča 10. januarja 1919 med dru
gim izpovedal pred sodiščem: 

»Res je prišel še predpoldn« 
županov hlapec s sanmi po me
ne. Ko sem se pripeljal do ob
činske pisarne, so pri vstopu 
začeli kričati : »Ven z njim!« 
Jaz sem j im nato odgovoril, da 
zakaj me pa kličejo. Nato me jo 
začel Pugelj iz Rumanje vasi 
zmerjati, da sem vojni dobič
kar, da sem kmečko kr i P*l» 
pijavka i td . Očital ml je dalje, 
da imam raznega blaga skrite
ga pa da ga nočem prodajati, 
da čakam, da bo sol dražja itd. 
P r i tej pr i l ik i je rekel Janez 
Florjančič, da bodo prišli k me
ni gledat in če bodo našli 
sladkor, petrolej in sol, da me 
bodo ubil i . Kričal je še druge 
reči, a si nisem zapomnil, ker 
sem bi l razburjen. 

Čeprav sem slovenskih staršev otrok in 
po očetu celo z Dolenjskega doma, se mi je 
šele pred dnevi nudila prvikrat priložnost, 
da sem spoznal prijazne vasi in zaselke v 
dokaj prostrani trebanjski občini. Res čudno, 
da teh lepih krajev nisem obiskal že prej, 
čeprav niso daleč od našega glavnega mesta 
in čeprav j ih med seboj povezujejo še dokaj 
lepe vaške in gozdne poti. 

Lepega jesenskega dne — ni dolgo tega, 
sem prevozil in deloma tudi prehodil po 
dolgem in počez te lepe kraje. Z menoj je bil 
prijazni predsednik občinskega ljudskega 
odbora Trebnje tovariš Franc Zidar. Imela 
sva torej dovolj časa, da sva se pogovorila o 
tem in onem. P r i vsem tem pa seveda nisva 
pozabila občudovati krasnih jesenskih barv 
trebanjskih gozdov, čistih in lepo urejenih 
dolenjskih domačij ln seveda tudi ljudi, kt 
sva j ih srečavala na tej poti. Prijazni in 
dobrodušni so kot vsi dolenjski ljudje. S 
ponosom so nama pripovedovali, kaj so si že 
vse uredili po svojih vaseh in naselkih, kaj 
še nameravajo. Pred vsem tem seveda niso 
pozabili omeniti tudi težav, s katerimi se sre
čujejo člani krajevnih odborov pri vsakda
njem delu. Odkrito in pošteno so nama pove
dali, kaj j ih teži in kaj menijo, da ni prav. 
Nikakor ne zanikujejo pomoči, ki jo j im je 
doslej nudila ljudska oblast, le želeli bi, da 
bi mednje pogosteje prišli ljudje z okraja, 
da bi se pogovorili o tem in onem, da bi 
spoznali In videli njihove uspehe na pod
ročju kmetijstva, šolstva itd., da bi j ih tz 
oči v oči seznanili o vsem tem, kar jih še 
teži, da bi jim pojasnili to ali ono vpra
šanje s področja našega gospodarstva, notra
nje in zunanje politike ter podobno. Znanja 

željni so ti ljudje in sleherni, k i bi prišel s 
tem namenom mednje, je dobrodošel gost . . . 

S predsednikom tovarišem Zidarjem sva 
se ustavila na Čatežu. Lep kraj, morda med 
najlepšimi na Dolenjskem. Ne vem, kako 
visoko leži nad morjem, toda zdi se ml, da 
je ta višina precejšnja. Toplo poznojesensko 
sonce je objemalo to prijetno vasico, sončni 
žarki so se igrali na porumenelih listih mo
gočnih hrastov. Obstala sva na kraju, kjer 
raste nova šola. Ponosno ml je tovariš Zidar 

hramu .učenosti. Nihče točno ne ve, koliko 
brezplačnih voženj so opravili tamkajšnji 
kmetje ln koliko deset in deset kubikov lesa 
so dali brezplačno. Res, ta šola bo ponos ne 
samo lepemu Čatežu, marveč vsej Dolenjski, 
predvsem pa tistim ljudem, k i so pri njeni 
gradnji dobili boleče žulje. Samo še to o 
šoli: prihodnje šolsko leto se otroci s Čateža 
ln bližnje okolice ne bodo več drenjali v 
skrajno nehigienskih prostorih, marveč v le
pih in svetlih učilnicah. 

En dan po trebanjski občini 
pripovedoval o naporih, k i so j ih vložili vsi 
prebivalci lepega Čateža v to, da čimprej do
be res udobno Solo. Dosedanja dva razreda 
čateške šole se namreč stiskata v pozimi le
deno mrzlem prostoru gasilskega doma, dru
gi pa v že tako dovolj tesni hiši oudotrte 
kmetijske zadruge. Ne bi hotel, dragi bralci, 
pisati o tem, kakšni sta ti dve učilnici, zapi
šem naj le tole: čeprav si močno želim, da 
tudi moja otroka najbolj uspešno obiskujeta 
šolo, bi jima šolanje v takšnih prostorih ne 
d o v o l i l . . . Zato je razumljivo, s kakšnim 
ponosom govore danes prebivalci tega lepe
ga kraja o novi Šoli. ki je že zrasla do prvega 
nadstropja. Nihče točno ne ve, koliko tisoč 
prostovoljnih delovnih ur so že dali prebi
valci in tudi člani občinskega ljudskega od
bora ln drugih množičnih organizacij, ko so 

s krampi in lopatami kopali temelje novemu 

Ljudje tod okoli, predvsem pa člani tam
kajšnje kmetijske zadruge in krajevnega od
bora, so nam živahno pripovedovali o svojih 
prihodnjih načrtih. Vsekakor skušajo dati 
svojemu kraju turistični pomen, saj je zna
no, da je bil Čatež že pred vojno zelo lepa ln 
vabljiva turistična točka. Govorili so nam o 
nekem odprtem bazenu, k i naj bi ga zgra
dili , dalje o boljši gostinski mreži, skratka 
o vsem tem, kar naj privabi izletnika na 
Čatež. To so sicer za sedaj še samo načrti, 
ki pa Jih — vsaj kakor menimo, lahko ures
ničijo. Zato imajo vse pogoje, predvsem pa 
dobro cesto, k i veže Čatež z glavno prometno 
žilo Ljubljana—Zagreb. 

Ko sva s predsednikom obiskala še drage 
vasi in zaselke v trebanjski občini — Veliko 
Loko, Male Dole, Sentlovrenc, Vel iki Gaber 
itd. — sva spotoma govorila o marsičem. To

variš Zidar mi je pravil, da je občinski ljud
ski odbor Trebnje doslej vložil največ sred
stev za regulacijo Vejeršce, k i je dejansko 
močvirje. Ko bodo le-tega popolnoma osušili, 
bodo dobili nad 70 ha travnikov. V Dobrniču 
pa so nedavno zasadili 4 ha nasada visenj. 
Od njega že v bližnji prihodnosti pričakuje
jo lep narodni dohodek. Stirl kmetijske za
druge, kolikor j ih Je na območju trebanjske 
občine, pa skrbe predvsem za rejo plemenske 
živine. To dejavnost nameravajo nadaljevati 
tudi v prihodnje, saj imajo zanjo lepe po
goje. 

»Kaj pa krompir?« sem vprašal. Tov. Z i 
dar se je malce nasmehnil, potem pa mi 
dejal nekako takole: »Tudi pri nas imamo 
letos lep presežek tega pridelka. Menim, da 
morda v novomeškem okraju največ. Ker 
kaže, da ga naši kmetje ne bodo mogli pro
dati vsega, razmišljamo, če ne bi morda 
ustanovili kakšen obrat, kjer naj bi krompir 
predelovali. Pomislite, na enem hektaru smo 
ga pridelali tudi 47.000 kg ln več! Vsekakor 
je to problem in upam, da ga bomo zadovo
ljivo rešili v zadovoljstvo vseh naših ob
čanov.« 

O dejavnosti štirih kmetijskih zadrug v 
tem lepem delu Dolenjske se lahko kar po
hvalno izrazimo. Omenili smo že, da posve
čajo precej pozornosti živinoreji, v bližnji 
prihodnosti pa nameravajo zasaditi še več 
plantažnih nasadov. Le kmetijskega strokov
njaka si želijo v svoji sredi, saj zdaj nimajo 
nikogar, ki 11 i j im res pomagal, svetoval. 
»Naj vsaj eden zapusti pisarniško delo v 
LJubljani ali Novem mestu in naj pride med 
nas . . . , « ao ml dejali zadružniki, k i so pre
sneto hudi na mnoge obrazce ln pisana na

vodila, k i j ih prejemajo iz tega ali onega 
mesta. 

Nazaj grede ml Je predsednik občinskega 
ljudskega odbora pripovedoval še o prihod-
nalogami bo vsekakor ta, da čimprej urede 
kanalizacijo v Trebnjem in vodovod. Le-ta 
njih nalogah, k i čakajo občino. Med večjimi 
bo zalagal občinsko središče ter vse vasi ln 
zaselke z zdravo pitno vodo. Ta dela že te
čejo in kaže, da j ih bodo v prihodnje nada
ljevali. Prav tako-zdaj napeljujejo elektriko 
v Stehanjo vas in Dečjo vas. Za ta dela je 
dai občinski ljudski odbor že več kot 5 mi l i 
jonov dinarjev. K o bo električna luč zasve
tila v teh dveh vaseh, bodo elektrificirane 
vse vasi v trebanjski občini. Tako bo izpol
njena dolgoletna želja ljudi, k i so si do 
nedavnega svetili samo z obl jubami. . . 

Tudi v Trebnjem močno čutijo stanovanj
sko stisko. Vas se je namreč precej razvila, 
leži ob prometni cesti ln ima vrsto ustanov 
In uradov. Da bi vsaj deloma rešili sedanjo 
stanovanjsko krizo, nameravajo prihodnjo 
pomlad graditi 5 do 6-stanovanjsko hišo. Se
veda pa ima občinski ljudski odbor Trebnje 
v načrtu še mnogo, kar bo vse koristilo go
spodarskemu napredku tega dela Dolenjske. 
Vendar o teh mi predsednik tovariš Zidar 
sedaj ni govorit rad, Češ: »Bolje je, če še 
molčimo, saj lahko kakšna stvar spodle t i , . .« 

NI mi bilo žal, da sem tistega lepega po-
znojesenskega dne obiskal večino vasi in 
easelkov na območju trebanjske občine. Spo
znal sem lepe kraje, se srečal z dobrimi In 
poštenimi ljudmi, k i sta j im pri srcu vse
stranski razvoj in napredek. Zvedel pa sem 
tudi marsikaj, kar mi ho koristilo pri mojem 
delu, saj resnično velja, da človek spozna 
Življenje Ie med ljudmi, S. K . 
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Proslava 
v Metliki 

40-letnico oktobrske revolu
cije »o tudi v Metliki svečano 
proslavili. V četrtek, 7. novem
bra zvečer, je v Domu Part i-
aana o pomenu oktobrske re
volucije govoril ravnatelj nižje 
gimnazije tov. Ivan Zele, gi
mnazijski pevski zbor pa je 
pod vodstvom Viktorja Sviglja 
zapel nekaj pesmi. S proslavo 
je bilo ta večer združeno tudi 
gostovanje novomeške igralske 
družine, k i je Metličanom v 
režiji prof. Trdana dovršeno 
podala O'Nelllovo dramo »Aona 
Chiristie«, 

V proslavo tega revbluciio-
narnega praznika je bilo v. Me
t l iki urejenih tudi nekaj izložb 
z marksistično literaturo in fo
tografijami, v Belokranjskem 
muzeju pa je bila odprta manj
ša razstava z dokumenti pred
vojnega revolucionarnega giba
nja v Bell krajini in narodno
osvobodilnega tiska. 

Tone Markelj - petdesetlelnik 
Konec oktobra je v krogu 

svoje družine in pevcev pra
znoval svojo petdesetletnico 
dobro znani in priznani pevo-
vodja, tovariš TONE MAR
KELJ iz Novega mesta. 

Njegov zbor dobro poznamo, 
manj pa njegovo življenje, ki 
ga je hudo^ pestilo. V družini 
je bilo veliko otrok, kruha pa 
za vse premalo. Oče mu je pa
del v prvi svetovni vojni, mati 
s Številnimi otroci ni zmogla 
vseh bremen in tako je moral 
Tone Se kot mlad deček k tu
jim ljudem. 

Se mlad dečko je kazal ve
liko nadarjenost in nagnjenje 
do glasbe. To nagnjenje ga je 
spravilo v orglar sko Solo. 
Orgle so ga priklenile nase z 
vso silo, čeprav je od njih kaj 
borno živel. 

Borba za- kruh ga je pripe
ljala na Dolenjsko. Čeprav ko

renit Gorenje, Bohinjčan, se 
je kmalu vživel na Dolenj
skem in ker je bilo povsod 
pevcev na pretek, je z njimi 
pel. Ustanavljal je nove i n po
življal stare zbore in ker je 
bil zelo družaben, so ga imeli 
radi vsi. Kot odličen dirigent 
in pevovodja je znal pritegniti 
pevce in jih navezati nase. V 
Novem mestu so njegove glas
bene sposobnosti dobile polno 
veljavo. On je bil tisti, ki je 

V Metliki naj še to odpravijo 
Pred kakim mesecem sem 

Sel ipo meso. v mesnico v M e 
t l ik i . Hudo me je presenetilo, 
da so m i ponudili meso, k i je 
že smrdelo. Mora l sem do ž i -
vinoadiravnika, k i je potem 
posredoval, da sem dobil uži t 
no meso. Podoben primer sem 
doživel v ist i mesnici 3. no
vembra. A l i ne b i sanitarna 
inšpekcija včasih pogledala v 
mesnico i n napravila red? 

In še to; predkratkim sem 
prodal tele. Sel sem na ob
čino po živinski potni list. 
Precej časa sem hodil i z sobe 
v sobo, da sem prišel do u -
službenke, k i izdaja živinske 
potne liste. K o sem povedal, 
kaj želim, je zahtevala ogled
n i list. Ne vem zakaj, ker tega 

Koliko časa še? 
Nedavno so v prečensko šo

lo pritekli vsi zastrašeni ln za
sopli otroci s Hudega, ker so 
zapazili na gozdni poti medve
da. Skočil je z nekega drevesa 
pred nje in ubogi solarčki so 
jo ubrali v šolo. Da ta dan ni 
bilo nič z njimi pri pouku in 
da j ih je bilo treba spremljati 
domov, je razumljivo. 

Videti je, da medved pridno 
hodi po tej poti na neko sme
tišče za barako, kjer vedno kaj 
najde za svoj želodec in seve
da naleti na vsakodnevne pot
nike — šolarje, k i hodijo po
poldne v šolo. 

A l i ne bi n a š i lovci že enkrat 
naredili konec večnim napa
dom te divjadi, k i ogroža var
nost naših otrok. Saj se ne bo
do upali več k pouku. 

-It 

dosedaj niso zahtevali. N a mo
je vprašanje , kdo je poobla
ščen izdajati ogledne liste, je 
bila nekaj časa v zadregi, 
končno je pa imenovala neko 
osebo. K o sem potem vprašal 
dotičroegia mažaka , če je to 
res, je rekel da nima o tem 
pojma in da še n ikol i n i i z 
dajal oglednih listov. 

Ce so potrebni ogledni l i 
sti, naj občinski l judski odbor 
pooblasti zato človeka in nje
govo ime objavi, da bomo ž i 
vinorejci vedeli, na koga naj 
se obrnemo. 

takoj po končani drugi svetov
ni vojni organiziral v Novem 
mestu m o l k i zbor, k i danes 
žanje tako lepe uspehe in ga 
poznajo ne le po Dolenjskem, 
marveč tudi po Gorenjskem, 
Štajerskem in drugod. 

Tone Markelj je moral kot 
marsikateri svobodoljubni No-
vomeščan okusiti med vojno 
vso težo okupacije in izdajstva. 
Avgusta 2942. so ga Italijani 
zaprli, kmalu na to pa odpe
ljali v internacijo na Rab. 
Dolgih devet mesecev je tam 
umiral od lakote z nekaterimi 
drupimi Novomeščani in ni 
dosti manjkalo, da ga ni po
brala smrt. Domov je prišel 
bolan i n strt. Ni si še dčbro 
opomogel, te so ga zaprl i Nem
ci . Komaj te je teh otepel, to 
ga zaprli domobranci, pa spet 
Nemci. Ve j čas n i imel mirne 
ure. Navzlic vsem preslanim 
tegobam je pa naš Tone še 
vedno dobre volje in veselo 
prepeva s svojimi pevci ka
morkoli pridejo. 

Markelj ni le odličen diri
gent, ampak je poizkusil tudi 
komponirati. Marsikatero krat
ko kompozicijo je naredil za 
razne igre in druge priredit
ve. Zlasti je pa znana njegova 
uglasitev Sneguljčice po libre
tu Poldeta Ciglerja. 

Markelj, bohinjski Gorenje, 
je postal naš, postal je Do
lenje. Rad je med veselimi 
ljudmi, najraje pa med svoji
mi pevci, katerim tako Tad in 
z vsem zanosom intonira tisto 
lepo dolenjsko: Mi smo Do
lenjci, hej! 

Ob njegovem petdesetletnem 
jubileju m u čest i tamo vs i pev
ci ln vsi njegovi prijatelji z 
željo, da bi še dolga leta vodil 
novomeški mo*fci pevski zbor! 

Iz Šentjerneja poročajo 
V torek, 5. novembra, j« bila 

v Šentjerneju prva seja obeh 
zborov novega občinskega ljud
skega odbora. Za novega pred
sednika šentjernejske občine je 
bi l izvoljen dosedanji predsed
nik tov. Dodo Maj zel j . Takoj 
nato so bile volitve odbornikov 
v okrajni ljudski odbor. V od
bor okrajnega zbora so bi l i i z 
voljeni: Franc Pirkovič, Dodo 
M a j z e l j , Stanko Kušljan in 
Franc Rangus. Za predsednika 
zbora proizvajalcev industrij
ske skupine je bi l izvoljen 
Ludvik Simonič, za kmetijsko 
skupino pa Jože Franko in 
Tramte Alojz. Novemu občin
skemu ljudskemu odboru želi
mo pri delu za gospodarski 
in kulturni dvig šeotjernejske 
občine mnogo uspehov I 

40-letnico velike Oktobrske 
revolucije je eentjemejstoa šol

ska mladina proslavila z go
vorom, deklamaeijami in pet
jem. Kino je predvajal doku
mentarni film o zlomu carske 
Rusije in o Leninu, na večerni 
proslavi pa je o pomenu okto
brske irevoluoije govoril tov. L u 
dvik Simonič. Sledile so dekla
macije In recitacije. Nastopila 
je tudi godba i n novoorganizi-
rani ženski pevski zbor. 

V nedeljo, 27. oktobra, je 
umrl najstarejši Sentjernejčam 
Ivane Anton. Po rodu je b i l Iz 
Dr novega pri Leskov cu. Tihe
ga, inteligentnega starčka, k i je 
nad 30 let živel v Šentjerneju, 
je poznala vsa okolica. Do pred 
kratkim Je bil še trden ln «1 j« 
sam gospodinjU. Želel je, da bi 
ob devetdesetletnici Dolenjski 
Ust priobčil njegovo sliko. Zal 
se mu želja nI izpolnila. Zbolel 
je na gripi jn umrl nekaj me-

Novomeščani v zvezni l i g i 
P A R T I Z A N (N. m.) L O K O M O T I V A (Zagreb) 3:3 (1S:10, 8:1S, 8:15, 

15:13, 11:8) 
Novomeško špor tno občinstvo Je 

bilo vedno dom&člm odbojkarjem 
v veliko moralno oporo. Za po pr
v i kval i f ikaci jski tekmi z L o k o 
motivo so najvnetejš l l jubitelj i 
odbojke skleni l i , da tiodo tU tuui 
v 2agreb, samo da bi lahko svoje 
moštvo bodrili ln mu tako po
magali v trenutkih morebitne k r i 
ze. K o so se v nedeljo zjutraj s 
kamionom odpeljali lz Novega 
mesta, n i Jilhče nit i pomisl i l ua 
to, da tekme ne bi videli Toda 
smola! Kavno pri KosUnjevIcl je 
Imel kamion večji defekt in rezul
tat? VeČina članov »posadke« se Je 
morala vrni t i domov, kajti »avto-
stop« je v nedeljo zelo slabo de
loval. Slabe volje je bilo dovolj, 
edina tolažba je bila v »izjavi«, k i 
se je nenadoma razšir i la med »ne
srečniki« in k i so j i vsi verjeli : 
Ce smo mi imeli smolo, bodo pa 
odbojkarjl zato imeli več srečo! 

In res, to upanje se je uresni
čilo. Za naše odhojkarje Je zvez
na l iga v če t r tem nizu že visela 
na n i tk i , kajt i Lokomotiva je vo
dila z 2:1 v nizih in 12:6 v čet r 
tem nizu. Redki Novomeščani , k i 
so le uspeli s rečno pri t i v Zagrebi 
so že skoraj obupali. Takrat pa 
je nastal preobrat, nekaj podob
nega kot v Novem mestu v dru
gem nizu. Naši odbojkarjl so raz
l iko šest ih tof'k nadomestili ln Ize
nači l i na 13:13, nato pa so osvojili 
l e dve točki ln odločili niz v svojo 
korist. To je bilo dovolj. Vstop v 
zvezno ligo Je b i l zagotovljen. 
Igralci Lokomotive so uvideLi, da 
je vsak trud zaman, zato so Novo-
meSčani peti niz osvojili brez več
j ih težav. To je bi l velik triumf, 
kajti pripomnit i maramo, da se 
NovomcSčani niso bor i l i samo s 
Šestimi Igralci Lokomotive, ker 
lahko sodnika uprav ičeno Štejemo 
za sedmega Igralca, » r e z njega 
Lokomotiva verjetno ne bi osvo
j i l a nit i enega niza. S svojim p r i 
stranskim sojenjem Je zbujal 
splošno negodovanje tudi med za
grebško publiko, k i se Je tokrat 
pokazala za zelo objektivno. 

Kratek potek tekme: Novome-
Stani so v prvem nizu začeli s 

standardno postavo: Medic, Blmlč, 
Gole*, ing. Bergant in Sone. P r v i 
niz je potekel v staliti p remoči 
Novomešcanov. V drugem nizu pa 
se je začelo: sodnik je piskal vse, 
če je bila napaka al i ne. To je 
med Igralci vzbudilo nervozo ln 
ogorčenje . Nič ni uspevalo. Vse 
kar so poskusili Jim je prepreč i la 
ali Lokomotiva aH pa (v se večji 
meri) sodnik. Izgubili so zapore
doma dva niza. Tudi v če t r tem 
nizu n i bilo nič bolje, vse do sta
nja 12:6 za Lokomotivo. Takrat se 
Je obrnilo. Namesto zelo nervoz
nega OoleSa Je vstopil Pučko, Do
lenc je s tremi zaporednimi ser
visi (bile so prave bombe) zmanj
šal razliko, nato je bilo se nekaj 
menjav in kmalu Izenačenje — 
13:13. To Je b i l spet hladen tuš za 
Lokomotivo, k i Je nato prepustila 
NovomešČanom ie dve točki in ta
ko tudi odločilen čet r t i niz. v pe
tem nizu je vstopil spet Goleš, k i 
se je popravil. Zmaga ni bila več 
vnrasanje, kajti v ekipi Lokomo
tive Je morala popolnoma padla. 

In kdo so bi l i najboljši? Spet 
Slmlč ln Dolenc, pa tudi Medle nI 
b i l dosti slabši. Tudi ostali so 
igral i dobro. Kl jub temu, da so 
Novomeščani končal i s kva l i f ika
ci jami, zanje sezona Se ni konča
na. V soboto ln nedeljo bodo na
stopili le v LJubljani na pokal
nem prvenstvu Slovenije v odboj
k i . Ta turnir b | moral bit i v No
vem mestu za občinski praznik, 
ker pa je nastopilo sedaj deževno 
vreme, so ga prestavili v Ljubl ja
no, kjer Imajo dovoli velike te
lovadnice. Tako bodo Novomešča
ni pred zasluzenim poči tkom (ta 
pa letos ne bo smel biti predolg) 
l e enkrat nastopili v družbi naj
boljših slovenskih ekip. Čeprav 
oslabljeni (brez Dolenca, k i Je 
s lužbeno odsoten) so le vseeno 
med glavnimi favoriti turnirja. To 
zato, ker so le vedno v formi, 
medtem ko druge ekipe že dali 
časa počivajo. Za zakl juček če
stitamo vsem odbojkarjem, k i so 
uspeli s požrtvovalnost jo in bor
benostjo doseči svoj cilj — zvezno 
ligo. Želimo Jim, da BI uspeh po

novi l i tudi v Ljubl jani , tako da 
bi znova dokazali , da nj ihovi 
uspehi na repub l i škem prvenstvu 
in na kval i f ikaci jah niso bi l i s lu
čajni. 

secev pred visokim Življenjskim 
jubilejem. 

Na D a n mrtvih Je bilo šent-
jernejsko pokopališče vse v 
cvetju in lučioah. Ni bilo gro
ba, k i bi bil zapuščen. Šolska 
mladina je že za obletnico smrt, 
talcev očistila in okrasila par
tizanske grobove, sedaj pa se 
je spomnila š e . v s e h pozablje
nih. Skoda le, da naši ljudje 
nimajo čuta za estetiko. Prav ob 
pokopaliških vratih odmetavajo 
smeti, tako da nastajata ob obeh 
straneh vhoda smetišči, k i sta 
vedno višji. Kaj si morajo mi 
slit i tujci, k i prihajajo na po
kopališče! Gotovo se zgražajo. 
Drugod urejajo pred pokopališči 
cvetlično nasade, v Šentjerne
ju pa imamo za okras smetišče, 
kar je neestetično ln nehigien
sko. Prav bi bilo, da bi vaščani 
ametd odpeljali l n Izkopali ob 
koncu zidu pri njivi jamo za 
odpadke. Na zidu ob vratih naj 
bi bila nameščena deščica a 
puščico, k i bi kazala, kam naj 
ljudje odlagajo smeti. Prav go
tovo bi vsi radi upoštevali na
vodila in skrbeli za snago pred 
vhodom pokopališča. Ce bi se 
pa kdo le še zmotil ln bi mu 
bilo nekaj 'korakov do jame za 
odpadke odveč, n a j bi ga denar
na globa naučila reda. V . 

ROKOMET 
Za slovenski derby le bi lo v Čr

nomlju vel iko zanimanje, toda žal 
tekme n i bilo. Ek ipa Partizana Je 
ob določeni u r l pri tekla na igrišče, 
igralk Svobode pa nI bilo. Sel« 
čez 45 minut so se prLpelJale na 
Igrišče, medtem sta pa že lgra'1 
A In B moštvi č rnomal j skega Par-
tizana. Igralk Svobode nI bilo na 
igrišče zato. ker se J im je med 
potjo pokvari l avto. Tekma med 
tema dvema rivaloma bo v ne
deljo 17. 11. 1957 ob 30. u r i dopold
ne. Odločitev je pre ložena za te
den dn i . 

S V O B O D A LJubljana : P A R T I Z A N 
Črnomelj 22:8 

Vse kar lahko rečemo o moški 
tekmi 1e to da so domačin i igra l i 
neborbeno in je tako visok poraz 
popolnoma upravičen. Sodnik Je 
tokrat vodil tekmo zelo dobro. V 
nedeljo 17. 11. igralo Crnomal j čam 
s S L O V A N O M iz Ljubljane. Tek
ma bo v Črnomlju . 

M - K 
NOGOMET 

B E L A K R A J I N A : S V O B O D A 2:« 
Za nedeljsko srečanje prvenstvo 

nlh nogometnih tekem Je bitto ve
l i k o zanimanje v Črnomlju , sa1 je 
gostovala tokrat Svoboda iz L i ub
ijane, k i Je prva rta tabeli v tej 
skupini . Čeprav je bi lo slabo i n 
deževno vreme, te je zbralo lepo 
Število domaČih navi jačev, k i so 
burno spremljali potek igre i n 
bodrLLi domače moštvo. P r v i del 
igre 1e pripadal domač im, ka j t i 
Jože Vaj s Je potisnili v nasprotno 
mrežo en gol. Tudi v drugem de
l u so dobro začeli i n vodi l i z 2:0. 
Zatem so nekoliko popustil i i n Je 
Svoboda v nekaj minutah izena
čila. 

Bela kraj ina se bo prerini la v 
zgornji del lestvice, vendar se bo 
za spomladansko nadaljevanje mo
rala temeljiteje pripraviti in zlasti 
učvrs t i t i disciplino med Igralca i n 
požlveti upravni odbor. 

Ob koncu tega tekmovanja se 
moš tvo ln upravni odbor zahvalju" 
Jeta za podporo in razumevanje 
vsem onim. k i so kakorkol i p r i -
spevall ln pomagali, da ie prišlo 
do tekmovanja. 

J . V. 

S A H 

Prometni tečaj za 
medvedke in čebelice 

Za najmlajše novomeške ta
bornike je tukajšnja prometna 
milica organizirala prometni 
tečaj, na katerem naši milični
ki v prikupni, otrokom spre
jemljivi obliki seznanjajo male 
medvedke in čebelice z vsem, 
kar morajo ti vedeti o prometu. 

Nekaj najboljših medvedkov 
bodo vzgojili v male promet
nike, k i naj bi kasneje skrbeli 
za varne prehod« eolskih otrok 
prek cest dn križišč in tako v 
malem opravljali prometno 
službo. Za konec tečaja se pri
pravlja zanimiva prometna igra 
na cesti, kjer bodo irazen malih 
tečajnikov in prometne milice 
sodelovali tudi fltarejsi taborni
ki . S povečanim prometom sko
zi naše mesto j« zlasti otrokom 
nujno potrebna skrbnejša pro
metna vzgoja. Zato je zamisel 
o pTometnem tečaju za otroke 
toplo pozdraviti. 

Ali je to prav? 
Ze nekaj dni se potika po 

okolici Novega mesta i n okoli 
Straže-Toplic neka gluhonema 
žena; pravijo, da je Čičkova iz 
Stopič. Ta prihaja celo v šolo 
ln prosi za denar. Čudimo se, 
da se njeni domači tako malo 
zanimajo zanjo in Je ne pogre
šaj o. Zdi s* nam, da se kaj ta
kega danes ne W smelo več 
dogajati. Govori se,- da je h'l.a 
ta žena Že v zavodu za gluho
neme v Vidmu in da na svojem 
domu ne uživa prevelike lju
bezni. Tej ieni Je treba na 
vsak način zagotoviti dostojno 
življenje, da ne bo več pro
sjačila. 

DOLENJSKI OBVEŠČEVALEC 

Sreda, 13. novembra — Stanislav. 
Četrtek, 14. novembra — Borislava. 
Petek, 15. novembra — Polde. 
Sobota, 16. novembra — Jerica. 
Nedelja, 17. novembra — Ljuba. 
Ponedeljek, — 18. nov. — M i l k o . 
Torek, 19. novembra — L l za , 

K U K A « — N O V O M E S T O : 13. i n 
14. Id. amer iški f i lm »PO N E 
DOLŽNEM OBSOJEN«. Od 06. 
do 19. 11. amer i šk i barvni f i lm 
»INDIJANSKI BOREC«. 

D O M J L A — N O V O M E S T O : od 
12. do 34.11. sovjet, barvni f i lm 
»BELA PSIČKA«. Od 15. do 18. 
U nemšk i barvni f i lm »ZEM
L J A SMEHLJALA«. 

»JADRAN« — K O Č E V J E : 33. i n 
14. 11. amer išk i barvni l l l m 
»STEKLENI ČEVELJČKI«. Od 
15 do 17. 11. ameriSkl barvni 
f i lm »DVA T E D N A LJUBEZNI«. 

ČRNOMELJ: 12. ln 13. 11. ameri
ški barvni f i lm »DIVJA LETA«. 
15. in 17. l l . francoski barvni 
f i lm »VELIKI MANEVRI«. 

M E T L I K A : 13. in 14. HL angleški 
barvni f i lm »D2ESI«. 

K O S T A N J E V I C A : 17. l l . i ta l i jan
sk i f i lm »NESMRTNE M E L O D I 
JE« 

S T K A Z A t 1«. l n 17. H. ameriSki 
barvni f i lm »SKANDAL V S K U -
RIJU«. 

POTUJOČI K I N O N O V O M E S T O 
predvaja barvni f i lm »POŽENI 
JOE«: v če t r t ek 14. 14. ob 18. u r l 
v Brš lJ inu; v petek 15. HL ob 18. 
u r l v Biirčni vasi ; v soboto 16. 11. 
ob 15. u r l na p l jučnem oddelku 
novomeške bolnišnice, ob 18. u r l 
v Stoplčah. V nedeljo 17. 11. ob 
18. u r l v Skocjanu, ob 18. u r l v 
Be l l cerkvi . 

B" 
M I Z A R S K E G A P O M O Č N I K A i n 

vajenca sprejnie takoj Mizar
stvo p r e lovšek . LJubljana. Trno
vo, Pot ha Rakovo jelšo 15. 

P R O D A M 2 K U H I N J S K I kredenci. 
Bezenšek, Zagrebška 10, Novo 
mesto. 

P R O D A M M A L O rablien emajli
ran Štedilnik po ugodni cen L 
Rozman Stane, Partizanska 23. 
Novo mesto. 

Sivine in močn ih k rmi l . Odkupu
jemo vse kol ičine klavne živine 
in prašičev. 

Kmet i jska zadruga Žužemberk 
R A Z P I S 

Komisi ja Za razpis mest direk
torjev gospodarskih organizacii 
ObLO Šent jernej razpisuje na 
podlag) 10. člena zakona o p r i 
stojnosti občinskih in okrajnih 
ljudskih odborov (Uradni list 
F L R J Itev. 34 i n 39-55) mesto 

D I R E K T O R J A 
mizarskega podjetja »PODGOR

JE« Šent je rne j . 
Pogoji: 

1. Dovršena srednja t ehn ična šo
la v lesni s t roki s 5-letno prakso 
v vodstvu obrata. 

3. Mojstrski izpit iz mizarske 
stroke i n naima ni 10-letna praksa 
v vodenju mizarskega obrata s 
komercialno prakso. 

Nastop službe 1, Januarja 1&3»« 
Plača po tarifnem pravi lniku. 

p r o š n i l k i mor* bi t i pravilno 
kolakovana, je treba priložiti spri« 
čevalo o strokovni Izobrazbi ter 
življenjepis l n opis dosedanjega 
službovanja. P rošn je interesentov 
za razpisano mesto se sprejemajo 
do vk l jučno 25. novembra 1967. 
Naslovite j ih na Občinski l judski 
odbor Šen t j e rne j . 

' ZAHVALA < 
Namesto cvetja na grob pokoj* 

nega Ivana Barbiča lz Novega me* 
sta poklanjata Alb ina in Jože P o -
tokar iz Kostanjevice 1000 din za 
R K S . 

• 

M E T L I K A 
Oktobra so b i l i rojeni 3 dečki 

In 2 dek l ic i . 
Poročili so se: Mavsar Alojzi j 

In Dehllč Ana , oba lz Kraslnca. 
Svajger Franc l z Vranovicev l n 
Tome Anica iz Crnomlla . 

Umr la je J a k š e Bara, 77 let. iz 
Kraslnc«. 

ČRNOMELJ 
Oktobra so b i l i rojeni 4 dečk i 

l n 2 dek l ic i . 
Poročil i so se: Perko Vladlslav, 

rudar lz Kanižar tce i n Sterbenc 
Ana, u s lužbenka lz Dobi i č. Stefa-
nič Stanislav, kovlnoetrugar lz 
SvibnLka, l n Jerman Antonija, 
us lužbenka l z Nakla . 

Umiril so: Jerman Matija, otrok, 
2 leti . lz Nakla . Sterk Jakob, 
kmet. 77 let, iz Loke p r i Č rnom
lju . Panjan Jur i j , už l tkar , 92 let, 
iz Črnomlja . Rupčič Ana , gospo
dinja, 82 let, lz Črnomlja . Cimer
man Janez, upokojenec, S3 let, lz 
Črnomlja . Schvvelger Franc, Jcmet, 
69 let, i z Črnomlja , 

N O V O M E S T O 
V času od 2. do 9. l l . je bi lo 

roienih 8 dečkov in 14 deklic . 
Poročil i so se: Gačnik Jože, de

lavec lz češn j l c i n KošmrlJ Jože
fa, hči kmeta s Potoka. Rajer 
Frane, delavec iz Zdi nje vasi i n 
Korač ln Veronika, gospodinja z 
Dol . Kamene. 

U m r l Je Zagore Franc, pomočnik 
delovodje z Dol . Suhadola, star 
29 let. 

G O T N A V A S 
U m r l i so: Reglna 'Mar i ja , užlt-

karlca, 65 let, s Konca. Seničar 
Mari ja , gospodinja, 68 let, iz Smo-
lenje vasi. SkraJnar Miha , posest
nik, 73 let, iz Borlčevega. 

sta — deklico, Slapnlčar Ana iS 
Dol . Podborš ta — deklico, Kaste
l ic Angela iz Dečje vasi — dek l i 
co. Blažič Antonija iz Zalovč — 
dečka, Vončina Mari ja lz Regerče 
vasi — deklico, Gradlšar Jožefa 
lz Strita — dečka , Pečelin Olga is 
Mokronoga — dečka , Rifelj Fran
čiška iz Zdlnje vasi — deklico, 
Grdenc Mari ja z Dolža — deklico, 
Gregorčič Alojz i ja iz Smolenie va
si — dečka, J a n k o v l č Milena s 
Dobličke gore — dečka , Skebe 
Anica iz Salke vasi — dečka , 
Pire Štefka iz Kržišča — deklico, 
Stazinski Anica lz Bubnjarcev 
— dečka, Okleščen Mari ja s Po
toka — dečka, Ogulin Jožica S 
Hr iba — deklico. 

Pre tekl i teden so se ponesreči l i 
ln i skal i pomoči v novomeški bol
nišnici : Bar tol]u Francu, tesarju 
iz Irce vasi, je p r i delu deska 
poškodovala levo roko. Hudoro-
vac Kare l , delavec iz Šentjerne
ja, si je poškodoval desno nogo. 
Klepec Mari ja , hči mesarja i s 
Črnomlja, si je s kropom opekla 
levo nogo. Puge l | Alojz i ja , hči 
druž inske upokojenke lz Stranske 
vasi, se je z vejo udari la v levo 
stran čeljust i . PlcelJ Ivan, osebni 
upokojenec lz Podturna, Je padel 
in si poškodoval prsni koš. Ada
mič Danijel , gozdarski tehnik ia 
Novega mesta. Je padel z motorja 
in si poškodoval glavo. Doltnarju 
Antonu, delavcu s Kr ižnega vrha, 
je plaz peska poškodoval levo ro
ko i n glavo. 

UČITELJSKI Z B O R okraja Novo 
mesto vabi vse svoje č lane na 
letnj občni zbor. k i bo v soboto 
16. novembra ob 9. u r l v prosto
r ih Glasbene Sole v Novem mestu. 
Po občnem zboru bo redna pev
ska vaja, zato vabimo vse učiftelle 
i n ostale prosvetne delavce, k i 
imajo veselle do peto a. da se 
vkl juči jo v zbor. 

Odbor U P Z Novo mesto 

Z a pitanje goveje živine sklepa
mo pogodbe po izredno ugodnih 
cenah. Nudimo kredite za nabavo 

Pretekl i teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: 

Celic Terezija lz Koroške vasi 
— dečka, Podrzai Fanl iz LJub
ljane — dečka . Koren Franč i ška 
lz Gabrja — deklico, Gajič Pepca 
z Broda — dečka Besal Jožefa iz 
Jelovca- dečka , Stricelj M i l k a iz 
Lipovca — dečka, Lemovec Marj-
ja lz Vavte vasi — deklico, K u 
har Ana iz Novega mesta — de
klico. Sever Jožica lz Novega me-

SLUZBO DOBI 
na ekonomiji bolnišnice 

v Novem mestu 
ŽENSKA Z A 

O S K R B O V A N J E SVINJ 

Kolekovane prošnje s (180 
din) in življenjepisom 
pošljite na upravo bolniš

nice v Novem mestu. 

„Zvečer mi ugasnejo luč . . 
Zakaj samo polovični uspeh Šolskih otrok v Suhi krajini? 

Zadnji dan v oktobru smo ob 
prvi redovalni konferenci pre
gledali uspehe dijakov ln tudi 
učiteljev na nižji gimnaziji v 
Žužemberku. V letošnjem i o l -

vse morajo spomnjadi i n v je
senskem času otroci že delati, 
predno gredo v <Mo! Le redki 
so, k i pravočasno pridejo opol
dne h kosilu, ostali pa dobe 

Cea dan še na pol ju , t r a v n i k u alt v gozdu, popoldne pa Je treba 
n a ž a g a t i drv, d a bo okoli peči pr i je tno, . . 

skem letu Je vpisanih v petih 
oddelkih 130 dijakov. Sem ho
dijo v šolo dijaki domačega 
šolskega okoliša in iz bližnje 
ter daljne okolice, tako z Dvo
ra, Ajdovca, Smihela. s Sel pri 
Hitnjah, iz Lipja, s Sela-Sum-
berka, iz Dobrnlča, Zagradca in 
celo s Krke. Letos je v prvem 
razredu več kot dve tretljini 
dijakov, ker so od 4, razreda 
dalje prišli v Žužemberk tudi 
učenci iz Lipja. Nekaj dijakov 
prihaja k pouku z avtobusom, 
iz Zagradca precej s kolesi, iz 
okolice Ajdovca in Sela-Sum-
berka ter d z Lipja pa večinoma 
peš. Tako pozimi i e utrujeni 
ln prezebli pridejo v šolo. P r i 
jetna toplota učilnice j ih oma
mi i n ne morejo slediti pouku. 
Pa ne samo oddaljenost! Kaj 

preslano hrano, potem pa j ih 
že čaka živina v hlevu ali l i 
stek na mizi a sporočilom, kam 

je takoj treba priti. Tako otro-« 
ci šele zvečer pridejo do uče
nja, pa še tedaj ličkajo. prebi-* 
rajo krompir, tlačijo zelje i o 
podobno. 

»Zvečer mi dostikrat ugasne
jo luč, češ da tratim elektri
ko«. In spet drug: »Ko začnem 
pisati nalogo ob petrolejki, za
spim !« 

To so težave, kil Jih bo treba 
omiliti, če hočemo, da bodo tu
di suhokrajinski otroci dobili 
potrebno izobrazbo, saj j ih če
dalje več po dokončani šolski 
obveznosti odide od doma v 
svet iskat kruha, ker ga doma 
nI dovolj za vse. 

Ob takih priložnostih, ko do
ma ostajajo le starejši i a šolo
obvezni otroci, ko tudi občina 
kljub razumevanju ne more 
nuditi pogojev za sodobno po
učevanje in so soclailne razme
re še tako težke, n i čudno, da 
j« v lanskem Šolskem letu gi
mnazija - v Žužemberku bila 
med slabšimi v okraju' in da j« 
letos ob prvi redovalni konfe
renci izdelal« brez nezadostne 
ocen« le dobra polovica dijan 
kov (51.5 odstotkov). 

M K 

Razstava ob 40-Ietnici Oktobra 
V počast i tev š t i r idesete obletni

ce Oktobrske revolucije in ob
činskega praznika občine Novo 
mesto Je priredila Studijska knj i 
žnica Mirana Jarca knjižno raz
stavo o Oktobrski revolucij i . P r v i 
del razstave kaže dola marksi
st ičnih ideologov, k i so v origi
nalih Izšla pred Oktobrsko revo
lucijo. Ta del Je razdeljen na 
obdobja do leta 1918 z deli v slo
venskih prevodih, k i so izšla v 
Avs t r i j i , nato so prevodi do leta 
1941, posebna vitrina kaže dela 
istih avtorjev, v kol ikor so izšla 
v partizanskih tehnikah, nato pa 
sledi več vitr in z deli po letu 1915. 
Ta del Ima tudi nekak lokalni 
poudarek, ker so razstavljeni Ile
galni letaki lz novomeške tehni

ke, k i so izšli ob posameznih ob
letnicah Oktobrske revolucije. 
Nato sledi drugi del razstave % 
deli, k i govore o Oktobrski revo
luci j i . Poleg samostojnih knjig so 
razstavljeni Članki lz časnikov ln 
časopisov po letu 1918. Posebna 
vitrina Je posvečena odmevom ob 
št l r ldeset letnrcl revolucije. V 
tretjem delu razstave pa so lepo
slovna dela o Oktobrski revoluci
j i , ln to Izdaje od leta 1920 dalje. 
Četr t i del razstave pa je posve
čen delu ln življenju Lenina. 
Razstavljeni so listi lz Leninove
ga albuma, V niši pa so Leninova 
dela v ruskem Jeziku. 

Razstava Je prirejena v avl i 
š tudi jske knjižnice in bo odprta 
do konca novembra* 

Č e p r a v smo p o ž r t v o v a l n e igralce n o v o m e š k e g a Par t izana še le 
p red nedavnim preds tav i l i v tejle postavi, j i h danes, ko so 
Vs topi l i po t e ž k i h borbah v avezno odbojkarsko ligo, v n o v i č 

p o k a ž e m o n a š i m bra lcem ln j i m k uspehu č e s t i t a m o ! 

Na Šahovskem brzoturnlrju SD 
Novo mesto Je zmagal Stane F ink 
s pol točke prednosti pred ing. K o 
š i r jem. Sledil i so še Ajdlč in V o -
dopivec. GodnJ avec, Dobovšek, 
Jenko itd. 

Prvenstveni dvoboj za ekipno 
prvenstvo Slovenije med SD Novo 
mesto ln Celjskim šahovskim k l u 
bom, k i bi moral bit odigran v ne
deljo v Celju, so Celjani odpove
dali . K e r ni na razpolago termi
nov, da b i se dvoboj odigral kako 
drugo nedello, poleg tega na je 
razlog odpovedi neopravič l j iv , bo 
dvoboj verjetno registriran z 8:0 
w. o. za SD Novo mesto. V tehr 
primeru se bodo novomešk i Ša
histi v TI. kolu prvenstva Slove
nije v nedeljo 17. t. m. pomerili z 
zmagovalcem dvoboja Jesenice — 
Domžale, 

#, M . 

Kratke iz Črnomlja 
V četrtek, 7, t. m., smo Imeli 

v Črnomlju slavnostno akade
mijo v počastitev 40-letnice 
Oktobrske revohiailje. Akademi
jo je priredil občinski odbor 
SZDL. Tov- Ravbar je govoril 
o pomenu socialistične Oktobr
ske revolucije. V programu je 
sodeloval orkester lz Novega 
mesta a pesbrim sporedom ju
naških narodnih, umetnih in 
partizanskih pestmi, Zelo lep 
obisk in dolgotrajni aplavz fle 
dal gostom zasluženo priznanje. 
Prebivalci Črnomlja se gostom 
prav lepo zahvaljujemo 

Občinski ljudski odbor rje po
skrbel za gradnjo novega sta
novanjskega bloka. V preteklem 
tednu so pričeli z gradnjo in so 
zemeljska dela v glavnem že 
končana. Izvajalec teh del je 
»Belokranjsko gradbeno pod
jetje«. 

* 
V Cnnoimlljiu bomo imeli udob

nejše pnosifcore za b-rlvnico, k i rje 
sedaij v dokaij neprlmeirnillh pro
storih. Občiniski Hjudski odbor 
je poskrbel za adaptacijo movih 
prostorov v stavbi ObLO v 
gradu. 

Teden prometa v Ivančni gorici 
Avtotnoto d ruš tvo Šentvid 

pri St ični je v sodelovanju s 
prometnim odsekom Ta jn i 
štva, za notranje zadeve O L O 
Ljubljana priredilo od 28. ok
tobra do 3. novembra Teden 
prometa. V okviru tedna pro
meta je bila razstava v T i to 
vem domu v Ivančni gorici, 
k i s i jo je ogledalo veliko š t e 
vilo ljudi, med drugimi šolska 
mladina pod vodstvom uči te l j -
stva. Hkra t i so bila na šolah 
v Stični, Šentvidu, Višnji gori. 
Temenici in na Mul jav i , tUdI 

predavanja o varnosti prometa. 
Za učence, k i so najbolje od 
govorila, na v p r a š a l n e pole, 
katere fo j im razdelil i stu
den ti-prometniki, je občinski 
l judski odbor Ivančna gorica 
dodelil 10.000 din nagrad. 

P r i predavanju so prikazo
vali tudi filme o prometnih 
nezgodah. Avto-moto d ruš tvo 
pa je priredilo še posebej pre
davanja za vse vrste vocoiikov. 
Teden prometa je prav dobr« 
uspel in prireditelji zasluži j« 
pohvalo. 
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Poslednja leta dajejo v Sov
jetski zvezi čedalje večji pouda
rek na kmetijstvo. Kakor smo 
zvedeli iz razgovora z ministrom 
za kmetijstvo Sovjetske zveze 
Ivanom Aleksandrovičem Bene
diktov iim, nameravajo pridobiti 
v prihodnjih dveh letih 34 mi l i 
jonov hektarov nove obdeloval
ne zemlje, ki naj bi jim dala 
približno 1 milijon pudov žita. 

Nekdai so bil i kolhozi majhna 
gospodarstva, ki so imela sto ali 
nekaj stotin hektarov zermlje. V 
preteklih dveh letih pa so se 
kolhozi začeli združevati in ima 
kakšen kolhoz tudi 10.000. ha or
ne zemlje. 

Obisk v kolhozu 
P r i nas so ponavadi kmete 

Strašili, češ da bomo z zadVu-
gami upeijali sovjetske kolhoze. 
Pojm »kolhoz« je postal ne
kakšno strašilo za obliko skup
nega obdelovanja zemlje, k i na
pravi pridelovalca za popolnega 
«u&nja. V zvezi s kolhozi je bilo 
sliišaiti teorije o skupnih kotlih 
in podobnih oblikah brezprav
nosti. 

"Nič čudneea. da smo si seveda 
želeli ogledati tudi kakšen kol
hoz, da bi tako na svoje oči v i 
deli, kaj je kolhoz in da bi spo
znali, zaradi česa ga nekateri 
•likajo z najbolj temnimi bar
vami. 

Nekaj desetin kilometrov se-
* verno od Irkutska leži vas Ha-

mutovka. Tu je sedež kolhoza. 
Okoli 70°/» svojih dohodkov ima 
ta kolhoz od kmetijstva, ostalih 
30% pa od živinoreje. 

Vas je' pač kot vse sibirske 
vasi. Druga drugi močno po
dobne lesene hiše. ki so takrat 
— na obisku smo bil i v prvi 
polovici maja letos — imele 
okna še precej tesno zadelana 
z vato. Tod namreč vejejo 
mrzli sibirski vetrovi in vsaka 
ćpranja je lahko rešeto za stru
pen sibirski mraz. 

V razgovoru s prebivalci te 
vasi oz. s kolhozniki smo zve
deli, da ima vsak kolhoznik 
svojo hišo z ohišnico, na kateri 
lahko goji perutnino, do štiri 
prašiče in kravo. Razen tega pa 
lahko prideluje na ohišnici po-
vrtnino in druee pridelke. — 
Vsak kolhoznik dobi za delo na 
kolhozu za vsak delovni dan od 
15 do 30 rubljev. To je odvisno 
od ekonomskega uspeha, ki ga 
ima kolhoz ob koncu leta. Ra
zen tega dobijo na kolhozu 
dnevno 1—2 litra mleka. 3 kg 
žita in nekaj mesa. 

Obiskali smo nekatere kolhoz-
ne hišice. Ponekod le bila rev
ščina, skromna notranja opre
ma, drugod pa smo našli mnogo 
domačnosti in različne moderne 

. gospodinjske pripomočke. Sploh 
je za Sovjetsko zvezo značilno 
da si marsikje najbolj zastarelo 
in tehnično najbolj sodobno po-

NOVI NAROČNIKI 
NAŠEGA USTA 

Zlobko Janez — Veliko Mra-
Ševo 

Kozamernik — Gorenja vas 
Črnič Janpz — Nova Gorica 
Judnič Jaka — Umag 
Skulj Rozalija — Prežganje 
Strumbelj Stanko — Brčko 
AdlešiČ Marija — Avstrija 
Lešnjak Franc — Limburg 
Saje Cvetka •— Zalog 
Brunskole Karlinca — 

Koper 
UrSlč Stane — Sabac 
Kozan Jože — Tribuče 
Janežič Tončka — Vinjl vrh 
Maknvec Anica — Ljubljana 
Petek Slavka — Ljubljana 
Poreber Alojz — Ljubljana 
Barbič Franci — Sutna 
Gospodinjski tečaj — Suhor 
Hočevar Terezija — Dol. 

Vrhpolje 
BelopavloviČ Ljubica — 
Zagreb 
Ferkulj Ludvik — Dob 
Mežnar Franc — Dob 
Rnbek Jože — Split 
Suznjevič Marija — 

Karlovac 
Tomič Marija — tlidža pri 

Sarajevu 
Vrblnc Branko — Požarevac 
Kastelic Alojzija — Francija 
Pobe raj Antoinette «— 

Francija . 
Zager Joseph — Chlcago, 

USA 

dajata roke. Ne le v Sibiriji , 
tudi v neporedni bližini Moskve 
smo videli majhne lesene hišice, 
ki so že davno odslužile, v ka
terih pa so zaradi pomanjkanja 
stanovanj še vedmp prebivali 
ljudje. Na strehah teh hiš so 
štrlele v zrak televizijske an
tene. 

Narava gnoji sama 
Letošnje majske dneve so v 

Sibiriji lahko izkoristili za spo
mladanska dela kot že več let 
ne. Bila je ugodna pomlad. Ne
kateri kolhozniki so nas spre-
m iti i na obširna polja, kjer so 
orali, brana 11 in sejali hkrati. 
Na rahlo nagnjeni rebri smo v i 
deli Štiri traktorje, ki so rezali 
nekam daleč. Kolhozniki' so nam 
povedali, da ie njihovo žitno oo-
lje veliko 800 ha. To je res po-v 
vršina. ki j i je lahko kos samo 
stroj. 

Agronom kolhoza nam je raz
lagal, da je preteklo zimo pri 
njih zamrznila zemlja do 2 m 
globoko. To je sama puhlica; 
led te debele rvla^ti puhlice ta--
ko razrahlja in ko pronica še 
lajajoča se snežnica. 1e polje 
kot pognojeno. 

Strojno-traktorska postaja 
in kolhoz 

Se Veda nas je zanimalo, kol i 
ko lj'udi ima kolhoz in kako 
zmorejo vse to delo. Povedali so 
nam, da imajo samo manjše 
strojne naprave; poljedelske 
stroje — traktorje, sejainice. 
kombajne pa ima strojno trak
torska postaja. Ta je pravza
prav veliko strojno podjetje, ki 
posoja svoje stroje in strokov
njake kolhozom na svojem pod
ročju. Kolhozna uprava je dol i 

na skleniti s strojno-traktorsko 
postajo pogodbo, po kateri j i 
zato plača 23°/o od pridelka. To 
žito ne dobi strojno-traktorska 
postaja, pač pa državna odkup
na postaja, medtem ko dobijo 
stroj no-traktorške postaje sred
stva za svoje poslovanje (za na
bavo strojev, plače in druge re
žijske stroške} od države. Z 
ostalim pridelkom kolhoz svo
bodno razpolaga: lahko ga, prq-
da na takoimenovanem kolhoz-
nem trgu ali ga uporabi v kol
hozu. V tej obliki država veže 
kolhoz, da n odda del svojih 
pridelkov, razen tega pa — vsaj 
taiko so nam pripovedovali — s 
tem onemogoči, da bi se kolhozi 
spremenili v pridobitna podjetja 
skupine ljudi. . 

»Ali ne bi bilo prav, če bi 
vaš kolhoz imel sam stroje dn 
traktorje?« smo vrašali pred
sednika kolhoza. 

»Seveda, povsod v gospodar
stvu nam bi bil traktor potre
ben.« 

Pozneje smo v Moskvi v raz
govorih s strokovnjaki ministr
stva za kolhoze videii, da se če
dalje bolj uveljavlja ta misel, 
da bi strojno-traktorske postaje 
opustili in bi namesto njihr 
imel vsak kolhoz svoje stroje. 
Seveda je vprašanje, ali bi bili 
potem stroji tako izkoriščeni 
kot so sedaj; je pa res. da bi 
bila kmetijska proizvodnja veli
ko bolj sproščena. 

Od malih k velikim 
kolhozom 

Po vsem, kar smo videli v 
kolhozu v Hamutovki pa tudi 
potem na potovanju po Azer-
bejdžanu, bi lahko rekli, da je 

pač glede kolhozov tako kot v 
nekaterih nadih | zadrugah. Po
nekod dobro delajo in- imajo 
kolhozniki velike koristi od njih 
ter tudi sorazmerno dobro živi
jo. Drugod pa sd kolhozi zaradi 
nedejavnosti gofpodairsko šibki 
in tam seveda todi ljudje ne ži
vijo dobro, t . 

Poslednja letaj se čedalje bolj 
uveljavlja težnja, da mora biti 
kolhoz velik, da^mora imeti ve
liko zemlje. Zaito manjši kolho
zi stopajo v večje. To terja raz
voj. Veliki koIhiOizi pa se le ma
lo razlikujejo od sovhoza. to je 
od državnega posestva, kjer 
imajo sovhozniki prav tako svo
jo zemiljo, svojo plačo, le da 
sovhozi navadno boljiše delajo 
kot kolhozi. To pa je mikavnost, 
zaradi katere je prav letos ne
kaj kolhozov prešlo v sovhoze. 

Ze zdaj je v Sibiriji od Omska 
do Novosibirska, Irkutska in da
lje mnogo stotlsoč hektarov 
žitnih polj; tu so novi bogati 
rudniki, šHevilne nove tovarne. 
Pojm Sibirije se je spremenil in 
kot so nam povedali na rajon
skem sovjetu v Irkutsku. nI več 
daleč čas, ko Sibirija ne bo več 
pojm za deželo pregnancev, pač 
pa dežela naravnih bogastev. 
Zal je tu in tam še videti sle
dove starega, z bodečo žico ob
dane simbole carskih in Stalino
vih časov, toda ljudje, ki pri
hajajo iz vseh krajev Sovjetske 
zveze semkaj, niso več, kot 
nekdaj, v glavnem pregnanci, 
pač pa ljudje, k i so prišli v ta 
sicer daljnji, a vendar lepi svet, 
da pomagajp spremeniti njego
vo življenje. 

K o h e'e 

Ž i v a l i v v e s o l j u 
V drugem umetnem satelitu, 

k i so ga 3. novembra Sovjeti 
poslali v višave, se z vel ikan
sko brzino in nad tisoč k i lo
metrov visoko v vesolju vozi 
okrog Zemlje tudi prvo živo 

stalo zelo važno vprašanje , al i 
more živi organizem obstati in 
kako naj živi nekaj sto k i lo 
metrov nad Zemljo, v ve l ikan
skem, brezzračnem prostoru 
med Zemljo in drugimi ne -

Psička Lajka neposredno pred poletom v vesolje 

bitje — Lajka, psička eskim
ske pasme. Po poročil ih, k i j ih 
satelit av tomat ično pošilja, se 
Lajka dobro počuti na tej 
»divji« vožnji, in sovjetski 
znanstveniki upajo, da so bo 
psička živa in zdrava vrni la 
na Zemljo, vsaj tako so kon
struirali njeno kabinico v sa
telitu. K o bb satelit »samo« 
kakih 800 k m nad zemljo, bo
do po radiu sprožili posebni 
mehanizem, k i bo Lajkino 
stajico vrgel iz satelita, po
tem pa bo s padalom pri jad
rala na tla. Zakaj so uporabili 
za poskus psa? 

Izredne lastnosti psov 
in miši 

Danes, ko so se začele p r i 
prave za polete nad takozvane 
klasične zračne višave, je po

besnim! telesi. Tovrstnih po
skusov si sploh ne moremo za
misl i t i brez najboljših člove
kovih sodelavcev — živali. 
Njihov organizem, pravijo 
učenjaki , je podoben človeko
vemu, in sodijo, da pogoje, k i 
j ih lahko prenese žival, more 
v večji ali manjš i meni pre
nesti tudi človek. Najpriprav-
nejše živali za raziskovanje 
višinskih slojev so vsekakor 
morski prašički , psi i n opice. 
Majhen prostor v raketah je 
za sedaj težko primeren za 
večje živali, zato uporabljajo 
zlasti miši, podgane in morske 
prašičke. Za večje višine, kjer 
60 pogoji življenja izredno ne
ugodni, pa morajo računa t i s 
psom. Ka j t i pes lahko prenese 
temperaturo minus 160 stopinj 
(stokrat več, kot je najhujš i 

mraz na zemlji), brez hrane pa 
lahko živi celo 117 dni. Miši 
morejo stradati veliko manj, 
dva tedna, zaito pa prenesejo 
brez zaščitnih sredstev 17 k i 
lometrov višine. In prav na to 
vzdržljivost živali se učenjaki 
zanašajo, saj želijo, da njihovi 
potniki-žival i živijo čim dlje, 
da jiiim lahko ugotovijo vse 
spremembe v organizmu, kajti 
ti podatki bodo izrednega po
mena za človeka, k i se bo prvi 
odtrgail od Zemlje in »zapla
val« v vesoljni prostor. M n o 
go, takih dragocenih podatkov 
sovjetski znanstveniki sedaj že 
prejemajo iz satelita od Lajke, 

Kako premagati pospešek 
Za polet v vesolje zman j ša 

ni pritisk, k i se pojavi ob d v i 
ganju v vtišino, danes ne po
meni ovire. Brez zaščitnih 
sredstev (kisika, maske, po
sebnih oblek) se človek lahko 
dvigne sedem tisoč metrov, v i 
soko. Na višini 18 tisoč me
trov se pojavijo v k r v i me
hurčki , k i povzročajo neznos
ne bolečine, na višini 24 tisoč 
metrov pa se tekočina v č lo
vekovem organizmu spreminja 
v paro. v 

Vendar se je človek doslej 
dvignili visoko že 30 t isoč me
trov. Problem te višine za č lo
veka je tehnika rešila s po
sebno kabino, v kateri so Isti 
pogoji kakor na Zemlji . V v i 
šinah vlada izreden mraz, nad 
zemeljskim ozračjem pa viso
ka temperatura. Toda tehni
kom bo nedvomno uspelo zgra
diti kabine, k i bodo potnike 

Radio, televizija in elektrotehnika 
Četrti mednarodni sejem radia in telekomunikacij bo prihodnji mesec 

v Ljubljani 

N a Gospodarskem razstavi
šču v Ljubl jani bo v seriji po
sebnih razstav, k i j i h prire
jajo tu vsako leto, odprt od 7. 
do 15. decembra sejem radia 
in telekomunikacij. Sodelova
la bodo števi lna jugoslovan
ska podjetja, med nj imi to
varne: »Pupin«, »Nikola Te
sla«, »Radiiozvok«, »Jugotehni -
ka«, zavodi »TlR« iz Niša, »Te
lekomunikaci je«, »Elektrozve-
ze« in »Inst i tut Jožefa Štefa
na« iz Ljubljane, »Iskra« i n 
druge. 

Razumljivo je, da vlada po
sebno zanimanje za tuje raz-
stavljalce, k i bodo zavzeli le 
tos vel ik del razstavnega pro
stora. Ze sedaj je prijavljenih 
več znanih tvrdk iz Zahodne 
in Vzhodne Nemčije, Francije, 
Švedske, Italije, Češke, So
vjetske zveze i td. 

Vsakoletni sejem radia i n 
telekomunikacij dobiva danes, 
ko radio in televizija vse bolj 
nezadržno prodirata v svet, vse 
večji pomen. Vsakokrat ko 
preko radia poslušamo poro
čila, objave, nasvete, dnevne 
novice, vremenske podatke, 
napotke za zatiranje škodl j iv
cev, oddaje za našo vas in 
drugo, se zavedamo izrednega 
pomena, k i ga ima radio na 
vse gospodarsko, kulturno in 
pol i t ično življenje našega na
roda. Z mal im obratom gum
ba poveže neznatno vasico s 
š i rn im svetom. In slovenska 
televizija, k i bo z novim le
tom pričela z red mirni odda
jami? K o l i k o je že naprednih 
kmetijskih zadrug i n podjetij 
na Primorskem i n drugod, k i 
so si nabavile televizijski 
sprejemnik dn ga postavile v 
sindikalne sobe al i druge 
d ružabne prostore. Tam se se
daj z veseljem zbirajo njeni 
člani, razpravljajo med seboj 
in o svojih problemih in si v 
oddajah širijo svoje obzorje. 
Vzgled, k i je vreden posnema
nja! 

Na ljubljanskem sejmu bodo 
prikazani vsi najnovejši do
sežki na področju radia, tele-

Prva žena kapitan 
Carmella Rida, dijakinja Po

morskega inštituta, je v Neap
lju dobila diplomo kapitana 
dolge plovbe. To je prvič, da 
je žena postala kapitan. Ven
dar Carmella ne bo mogla i z 
koristiti svoje diplome, kajti 
italijanski zakoni prepoveduje
jo ženam, da bi poveljevale tr
govskim in potniškim ladjam. 

vizije in elektronskih naprav. 
Zlasti zanimiv bo oddelek So- ' 
vjetske zveze, od katere p r i 
čakujejo, da bo razstavila mo
del umetnega satelita. Ta dr-.' 
žava bo na razstavi prikazala 
tudi sodoben radio za kraje, k i 
nimajo e lekt r ičnega toka "— 
radio s pogonom na petro
lejko! 

Sejem bo V enaki meri za
nimiv tudi za naše strokov
njake, ker je v tem času pred
videnih več predavanj i n po
svetov s tujimi znanstveniki, 
pri čemer bodo predvajani f i l 
mi o najnovejših dosežkih ha 
tem področju. Razstava bo go
tovo uspešno in plodno s reča-

Trgovina na tračnicah 
Posebni voz, napolnjen z bla

gom in predmeti iz velikih tr
govskih magazinov, vozi sedaj 
skozi vso Litvanijo (v Sovjet
ski zvezi). Namen te trgovine 
v vagonu je. da bi Se usluž
benci na majhnih postajah dn 
kmetje lahko oskrbeli z istim 
blagom, živili in predmeti, ka
kor prebivalci velikih mest 

nje proizvajalcev i n kupcev h} 
bo naš i državi veliko pripo
mogla prav v času, ko si p r i 
zadevamo vzpostaviti v e č -
kanalno brezžično mrežo, U K V 
oddaje in televizijo. 

Jože Mušič 

Praktičen možak 

zaprle pred smrtonosnimi tem
peraturami. In tem poskusom 
služijo sedaj živali . Hujš i je 
pa problem pospeška brzine. 
Raketa se more ločiti od Zem
lje in preiti v svetovni prostor, 
če po svoji" začetni , že hudo 
veliki brzini , dobi vsako se
kundo 13 kilometrov pospeška. 
P r i tem pospešku b i postal 
človek 40-krat težji in vse 
funkcioniranje njegovega or
ganizma postavljeno ne samo 
enkrat »na glavo«. I n ravno v 
tem čaka tehnike na jhujša na 
loga — kako omi l i t i delovanje 
In posledice tega brzinskoga 
pospeška. 

Č l o v e k — 
t e ž a k dva grama . . . 

Znanstveniki še ne vedo z a 
nesljivo, kako bi se počuti l 
Človek,- ko bi pr išel izpod 
vpliva' teže. Ze na višini 40 k i 
lometrov pade siJa teže za po
lovico — 80 kg težak človek bi 
torej tehtal 40 kg —, v pro
storu, kjer sedaj kroži satelit, 
bi pa b i l isti človek težak ne
mara samo 2 grama. K a k o bi 
se v takih okoliščinah človek 
počutil , je težko reči , kajti ta
kih brez težnostn ih pogojev na 
zemlji, v laboratorijih, n i mo
goče ostvariti . Vsekakor pa t i 
dve najhujši oviiri za polet v 
kozmični prostor — neznansko 
brzino i n breztežnost — u č e 
njaki in tehniki vneto razisku
jejo in rešujejo, kajti po vsem 
sodeč se dan, ko bo Človek pr
vič poletel v vesoljni prostor, 
zelo naglo bliža. 

Oba sovjetska satelita sta 
za uresničenje tega poleta i z 
rednega pomena. 

Francoske petorke 
so pomrle 

Umrla je tudi zadnja od petih 
dekLic-petork, ki so bile 2. ok
tobra letos rojene v Toulonu 
(Francija). Mala Michel j e prva 
prišla na svet, umrla pa je 
zadnja. 

N E G R E M U Z J E Z I K A 

»Ti, od kdaj pa imajo V 
Predgrađu ob Kolpi pokopa' 
lišče?« 

»Saj ga sploh nimajo.'* 
»Kako da ne, ko pa Smalcelj 

poroča v časopisu, da so imeli 
letos zelo lepo spominsko pro
slavo na pokopališču v Pred
građu.« 

»I seveda! Ime Stari trg mu 
najbrž ne gre z jezika.« 

Igralci in sodelavci O'Neillove drame »Anna Christie«, s katero 
bo novomeško gledališče v kratkem gostovalo v Ljubljani. — 

Režija prof. Tone Trdan. 

K a r prebere človek v časniku, ga spodbuja k posne
manju. Mnogi ljudje prečitajo zvečer vsa poročila o 
umorih, vlomih in pustolovščinah enako pazljivo kakor 
gospodinja vabljive oglase s kolonialnim blagom, po
zneje pa pr i kav i razglabljajo o teh zločinih, ko da bi 
si mis l i l i : »Tole bi pa lahko tudi jaz poskusil!« 

Tudi zastrupljevalka, k i je bila oni dan obsojena, 
ima menda takšno prodorno moč. Mož, znan v vsej 
ul ici , kot bič svoje družine — zmeraj razgrajajoči in 
tuleči p re tepač — je sedel doma pod namizno svetilko 
in pazljivo bral poročilo o tej grozljivi zadevi. V r l i 
reporter jo je b i l opisal z literarno nadarjenostjo in 
nobene napete podrobnosti n i prezrl. »Marija R. je 
nakapljala v kavo svoje žr tve nekaj kapelj smrtne 
tekočine.« je bral mož in brez misl i iztegnil roko po 
skodelici, k i mu jo je ponudila žena. Popi l je kavo, 
pomlaskal z jezikom in dejal ne da bi dvigni l pogled: 

»Kakšen čuden okus pa ima ta kava?« 
»Ko je izpraznil skodelico,« je bral mož dalje, »je 

vpraša l mož Marije R. svojo ženo: »Kakšen čuden okus 
pa ima ta kava?« toda obtoženka je trdila, d a . . . « 

Mož je pres t rašeno dvignil glavo. Zena ga je molče 
in napeto opazovala. V njenem pogledu je bilo nekaj 
čudnega. Iznenada se je oglasil v njem s t rašen sum. 
Vrgel je časnik na tla in vpraša l z d rh teč im glasom: 

»Ali si mi pr imešala v kavo s t rupa?« 
»Da,« je odgovorila mirno. 
Mož je pričel drhteti po vsem telesu. Medtem ko 

ga je obl ival mrzel pot in ko ga je v želodcu nekam 
čudno peklo, je našel v sebi še toliko moči, da je po
kl ica l zdravnika. »Na pomoč!« je vp i l v telefon. »Zena 
me je zastrupila!« Tedaj so ga odpeljali v bolnišnico, 
ženo pa na policijo. Zdravnik i so mu izprali želodec, 
policaji pa so storili nekaj podobnega z ženino dušo. 
Na dan so pr iš le vsakršne reči. Z l jubčkom je zapra
vi la v drugem mestu sto prihranjenih mark, potem pa 
je nal i la možu v kavo arzenika, da bi se ga odkrižala 
in da bi lahko sledila glasu svojega srca. 

Drugi dan je bila zopet, prosta. 
Preiskava je namreč pokazala, da je bilo vse to 

izmišljeno. Ljubčka sploh ni imela. Prihranjenega de
narja se ni dotaknila. In v želodcu njenega moža ni 
bilo nit i kapljice arzenika. 

»Tudi jaz sem brala poročilo v časniku,« je p r i 
znala. K o je njen mož, ta hišni tiran, dvignil pogled 
l n ^° v P r a š a l : »Ali si mi nalila v kavo strupa?«, j i je 
šinila v glavo misel, da se j i ponuja edinstvena pri lož
nost, da se mu maščuje za vse psovke in udarce, kar 
j ih je v zakonu slišala in dobila. 

Potem je z zanimanjem opazovala, kako je utvara 
zameglila njegov pogled, kako so njegova l ica poble-
dela in kako so mu začele ustnice drgetati. N a policiji 
je pustila svoji domišljiji prosto pot. V to se je p?č 
spustila in se ni mogla ustaviti na pol poti. In morda 
se j i je nekoč že sanjala zgodba o zapravljenih p r i 
hrankih in l jubčku v drugem mestu . . . 

Tis t i zakonski mož pa že spet sedi doma z današ 
njim večernikom, nekoliko slaboten in je v občevanju 
z ženo na moč pohleven. Tako izpiranje želodca namreč 
ni igra. Razen tega pa — kdo bi si mis l i l , da je Mina 
zmožna česa takega? Mož prav gotovo ne. 

O, prijatelji, berite časnike! 
(Iz »7 dni«) 

4. 
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1957 
# Gornje tri fotografije so bile posnete v veliki višini s preciznimi telekamerami v trenutku, ko so 4. oktobra izstrelili v Sovjetski zvezi prvi umetni satelit £ Na prvi sliki l e vo vidimo celotno 
raketo kmalu potem, ko je zapustila zemljo. 0 Na s r e d n j i sliki je kamera ujela trenutek, ko je prva raketa zapustila letalu potlohen podstavek, ki jo je ponesel v določeno višino. $ Na d e s n i 

vidimo tisti del rak»te, ki je v višini 800 km »zalučal« satelit v vesolje. Kot beremo, tudi prvi satelit še vedno kroži okrog Zemlje. 


